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^razpravi Predsedstva Republiškega sveta o delu 
jlšjjih organizacij za krepitev delavtkeaa uoravhania
t Ua svoji zadnji seji je Predsedstvo 
^Pubiiškega sveta Zveze sindikatov za 

ovenijo govorilo predvsem o dveh 
Vsreh: o delu sindikalnih organizacij 

j letošnjih volitvah v delavske svete 
p ob občnih zborih sindikalnih svetov. 
fie^Sedstvo i® na se'’ sprejelo tudi 

katera načelna navodila, ki naj bodo 
Vert°Va za clel° naših organizacij. Se- 

oa pa navodila niso vezana samo 
.. cas volitev, ampak predstavljajo štr- 
J Pro?ram dela delavskih sindikatov 

to. da se na novo izvoljeni delavski 
v še bolj kot dosedanji uveljavijo 

Upravljanju gospodarskih podjetij.

ZA TO, DA SE DELAVSKO 
UPRAVLJANJE SE BOLJ

Uveljavi v gospodarstvu

Zato ne bodi odveč, če se o teh na- 
?etkih malo več pogovorimo! Osnovna, 

nodiščna misel omenienih napotil je, 
a vse. kar koli in s čimer koli poma- 

-1® sindikalne organizacije delavskim 
naj delajo to tako, da se delav

cu upravljanje še bolj uveljavi v go
zdarstvu kot doslej. Zakaj to? Delav
ci sveti, gospodarske zbornice delav- 
'Z predstavnikov v gospodarskih pod- 
ie'iih so namreč matice razvijajoče se 
Jdavsko demokracije pri nas. Z delav- 
,kimi sveti namreč rastejo novi druž- 

®n> odnosi, socialistični v polnem smi- 
, U te besede. Ti odnosi se kažejo v 
ern- da upravljajo splošno družbena 
^Pndarska podietja tisti ljudje, ki v 
jSa Podjetjih delajo. Zato tudi med de
jati upravljalci in delavci na delovnem 
/*estu postopoma plahni delovni odnos 

starem smislu te besede. Toda to ne 
amo v zunanji obliki upravljanja, tem- 

, 66 Po bistvu. Gospodarska podietja so 
družbene skupnosti vseh delovnih 

1]udi in s plodovi, napravljenimi v teh 
j^ietjih. se krijejo splošne potrebe 
družbenega gospodarstva, splošno družbe::ne in zasebne potrebe delovnih ljudi.

tudi odpada 
■ sfoikom in

mezdni odnos med 
^ "'imoi tn delavcem. Namesto vsega 

n»»taja povsem nov odnos sociali- 
Jlcne gospodarske združbe delavstva. 
115 delavski sveti so tisti, ki morajo v 

gospodarski praksi to uveljaviti. 
Zato tudi povsem pravilno pravimo, da 
So delavski sveti revolucionarni organi. 
°r?ani, preko katerih zajema revolucija 
Paše narodno gospodarstvo.

Zaradi take družbeno revolucionar
ji®. vloge delavskih svetov v sociali- 
.u®ni preobrazbi naše domovine je 
dolžnost delavskih sindikatov, da se 
zagrizejo v to, da se organi delavskega

movati razvrstitev delovnih mest v pro
cesu proizvodnje in upravne ter proiz
vodne režije. Vsa tehnično proizvodno 
neopravičljiva delovna mesta kot vsa 
delovna mesta, ki so nujna zaradi teh
nično površno organiziranega procesa 
proizvodnje, ali pa zaradi preobilnega 
upravno režijskega organizma, so ob
jektivno izvor lenuharjenja, padanja 
storilnosti dela itd. Poleg tega pa se
veda slaba razvrstitev delovnih mest 
podaljšuje celoten čas dela in režijske 
stroške.

To je ena stran nalog delavskega 
sveta, ki je dolžan do najnižje mere 
odpraviti vse objektivne vzroke v go
spodarskem podjetju, ki vplivajo na to, 
da delavci ne delajo vedno po svojih 
sposobnostih. Druga stran te iste na
loge pa je vrednotenje deleža, ki ga je 
posameznik v podjetju prispeval k 
skupni količini napravljene vrednosti. 
Od tega, koliko posameznik prispeva 
k celoti, je odvisno, koliko potem on 
od skupnega zaslužka prejme. Zato je 
zelo važno, da kolikor se da natančno 
ocenimo vrednost dela na posameznem 
delovnem mestu. Od te točnosti je od
visno namreč, kako uresničujemo na
čelo nagrajevanja po delu. Tudi to 
vprašanje v mnogih naših gospodarskih 
podjetjih še ni dovolj rešeno, seveda 
ga pa tudi ni kar lahko v celoti ure
diti.

PRAVILNO VREDNOTENJE 
DELA JE PREDPOGOJ ZA TO, 

DA SE URESNIČI NAČELO 
NAGRAJEVANJA PO DELU

Predvsem obstoje v gospodarskih 
podjetjih različna delovna mesta, na 
katerih ob povprečni storilnosti delav
cev nastaja del celotne vrednosti. Po
leg tega pa na enakih delovnih mestih 
posamezni delavci različno delajo in 
porabijo različno količino časa, da iz
delajo določen proizvod ali določeno 
fazo dela na nekem proizvodu. Vseka
kor je vrednotenje tega dela obsežno 
opravilo, vendar pa zato važno in od
govorno. In delavski sveti se ga bodo 
morali lotiti z obema rokama. Gre za 
pravilno normiranje dela in za pravil
ne akordne postavke. O tem ie bilo do
slej mnogo napisanega in rečenega, do
kaj je bilo tudi »modrovanja« o tem, 
toda često je pri vsej stvari manjkala 
trezna preudarnost delavcev samih. Ka
dar v normi gledamo gospodarski pri
pomoček za urejevanje odnosov med 
ljudmi v podjetju, za uveljavljanje na
čela nagrajevanja po delu, ne pa samo

Vrednostni proračun dela, norma, 
akord in podobno, kadar temelji na po
vprečni storilnosti dela, družbeno pri 
nas ne pomenijo nič drugega kot razme
jitev med pridnim, dobrim delavcem in 
lenuhom ter delomrznežem. In to raz
mejitev so delavski sveti dolžni odpra
viti.

RAZMEJITEV MED PRIDNIM 
DELAVCEM IN LENUHOM

Ne samo, da je gospodarsko ne
pravilno gojiti nekatere lenuhe na prsih 
narodnega gospodarstva, to je tudi ne
socialno, ker so to v končni liniji za
jedavci svojih tovarišev v podjetjih. 
Socialistična združba pa je nezdružlji
va s pojmom izkoriščanja, in to brez 
ozira na to, od kje prihaja to izkorišča
nje in kdo izkorišča. Te stvari je treba 
predvsem upoštevati sedaj pri izdelavi 
pravilnikov o plačah.

SPLOŠNO DRUŽBENA 
LASTNINA — PODROČJE 
RAZREDNEGA SPOPADA 

S PROTISOCIALISTIČNIMI 
OSTANKI

,«Va 1 Simbol! uspešno u velj a v- | ^
Jal0 v narodnem gospodarstvu. To je 8 enostavne), a.

pomembnejše zato, ker celoten raz- 
,ah delavske demokracije v naši drža- 

;* sedaj izhaja prav iz delavskega 
opravljanja.

Okrog urejevanja teh dveh temelj
nih vprašanj bodo delavski sveti go
spodarsko gradili nove odnose med 
ljudmi v podjetju. Kaj pa je gospodarska 
osnova delovnega kolektiva do sociali
stične skupnosti? Prva gospodarska 
vez, ki veže vse socialistične gospo
darske enote med seboj, je splošna 
družbena lastnina. Kot taka je treba 
gledati vsa naša gospodarska podjetja. 
Vse, kar bi kakor koli težilo za tem, 
da se spremeni ta lastninska vez, 
ogroža ne samo splošno družbeno bo
gastvo, ampak tudi vse tiste družbene 
odnose, ki so mogoči le, če obstaja 
družbena lastnina — torej tudi delav
sko upravljanje. Vsaka težnja za tem, 
da se smatra gospodarsko podjetje ne 
kot splošna družbena last, ampak kot 
last dotičnega kolektiva, je objektivno 
težnja po zasebni lastnini, ki je seveda 
nezdružljiva s polnopravnim delav
skim upravljanjem, ki je nasprotna 
revolucionarnim težnjam delavskega 
razreda. Enako je vrednotiti tudi zlo
rabo družbene lastnine, krajo, utajo 
in podobno. Vsi ti pojavi so v svojem 
bistvu uperjeni proti delavskemu 
upravljanju, ker hočejo zrahljati to te
meljno in osnovno vez kolektiva s 
skupnostjo. Zato je po vsem razumlji
vo, da razen tipičnih, moralno do kraja 
pokvarjenih posameznikov najdemo 
danes med tistimi, ki bi na tak ali 
drugačen način radi slabili družbeno 
lastnino, predvsem vsedlino naših raz
rednih sovražnikov. In tudi zagovorniki 
takih pojavov so najpogosteje iz pre
ostale druščine bivših izkoriščevalcev.

(Nadaljevanje na 4. strani)

Slovenske delavke so dostojno proslavile
mednarodni praznik žena

?a«sp
■ .....lili

Maršal Tito osebno posveča veliko pozornost skrbi za žene-delavke. — Na 
sliki tovariš maršal na enem izmed svojih obiskov med kranjskimi delavkami

Slovesna proslava 8. marca v Ljubljani
Ljubljanske žene so poleg številnih 

manjših prireditev proslavile praznik 
žena s slovesno proslavo, ki je bila na 
predvečer praznika v Filharmonični 
dvorani. Poročilo o delu žena je podala 
sekretarka Glavnega odbora AF2 Mi
lena Koržetova. Koržetova je med 
drugim povedala, da je v Sloveniji od 
vseh zaposlenih 31.5% žena in da je 
bilo samo predlanskim od vseh progla
šenih udarnikov 29% žena. Kako velika 
je skrb- države za zaščito matere in 
otroka nam govore naslednje številke. 
V Sloveniji imamo 7 porodniških od
delkov s 362 posteljami, kar je en in 
pol krat več kakor pred vojno ter 
259 postelj v ginekoloških oddelkih. 
Prav tako imamo 6 dečjih domov s 
313 posteljami ter 6 mladinskih okre
vališč s približno 400 posteljami. Zelo 
se je dvignilo tudi .število posvetoval
nic za žene in otroke. Imamo tudi 26 
jasli, ki lahko sprejmejo 1033 otrok, 116 
vrtcev, 12 mladinskih domov, 62 dija
ških domov, v katerih je okrog 5000 
dijakov.

Ce upoštevamo še dopuste ob poro
du, 4-urni delavnik v času dojenja, 
denarne podpore itd. vidimo, kako ve
lika je skrb naše države in Partije za 
žene in otroke.

Naše žene se tudi vse bolj uveljav
ljajo v političnem in gospodarskem 
življenju. V OF je včlanjenih 316.000 
žena, od katerih imamo lepo število v 
odborih frontne organizacije. V 756 
večjih podjetjih imamo v delavskih 
svetih 3785 žena ali 21%. Premalo pa 
je žena v ljudskih odborih.

PREJELA JE ZASLUZENO 
PRIZNANJE

Tovarišica Francka Ovsenjak, nosil
ka spomenice 1941 in reda zaslug za 
narod je za letošnji 8. marec dobila še 
dvoje zasluženih odlikovanj: red brat
stva in enotnosti II. stopnje in red za 
hrabrost. Požrtvovalni ženi, ki je danes 
še prav tako aktivna kot nekoč, iskre
no čestitamo.

Trboveljske žene pri »partizanski mamici«
Tudi v Trbovljah so žene prav slo

vesno proslavile svoj praznik — Dan 
žena. V soboto zvečer so imele prosla
vo v delavskem domu, kjer so partizan-

DELAVSKI SVETI V GOSPO
DARSTVU UVELJAVLJAJO 

NOVE PROIZVODNE ODNOSE

V čem pa se bodo morali delavski 
®Veti izkazati kot revolucionarni organi 
"Savskega upravljanja, kot organi, ki
begospodarstvu uveljavljajo nove druž- 

lr>e odnose? Ti odnosi se kažejo pred- 
®*fn v dveh smereh" v medsebojnem 

®dnosu posameznih članov delovnega 
plektiva in v odnosu delovnega kolek- 
1Va kot celote do družbene skupnosti.

DOBRA ORGANIZACIJA 
PROIZVODNEGA PROCESA — 
POGOJ ZA SOCIALISTIČNO 

NAGRAJEVANJE

, Socialistična združba članov nekega 
kolektiva je mogoča le, če temelji na 
°cialističnih načelih. Temelj teh načel 

»e v tem, da je vsak član kolektiva dol- 
skupnosti prispevati po svoji spo

lnosti in da mu skupnost daje nje- 
delež po tem, kolikor je k celoti 

PUspeval. Temu primerno mora biti 
2Vedena gospodarska organizacija vsa- 

£ega podjetja. To vprašanje se začne 
rr* sami organizaciji proizvodnje. Ce 

ta dobro izvedena, potem vsak, ki 
v delovnem procesu zajet, lahko res 

iJUa po svojih sposobnostih. Seveda je 
naših gospodarskih podjetjih v tem 

P°gledu še marsikaj neurejenega. Fo
likle smatrajo to za tehnično pravilo. 
*pda temu ni tako Kakor koli je to na 
, 1(lez tehnični opravek, tako je on iz
hodišče družbenih odnosov. Tam, kjer 

zaradi slabe organizacije proizvod- 
/■,e pojavljajo večji presledki v proiz- 

pdnji, kjer so tako imenovane »luk- 
jUe«, tam je objektivno nemogoče, da 
?e Pojavljajo prvine lenuharienia. sla- 
°e?a dela in podobno. Neločljivo po- 
,®zano s tem je vprašanje razporeditve 
delovnih mest v podjetjih. Prav tako. 
?°t je organizacija procesa nroizvodn.ie 
zhodišče odnosov med ljudmi v pod- 
t uU- *n ne dobro ali slabo izvedeno 
tehnično opravilo, prav enako je poj-

Za razredno pojmovanje delovne zaščite
Ena izmed važnih nalog sindikalnih 

organizacij in istočasno seveda tudi sin
dikalnega tiska je ta, da pomagajo po
sameznim delavcem uveljavljati v 
okviru naše socialistične delovne za
konodaje njihove pravice. Toda naša 
delovna zakonodaja je plod revolucio
narnih sprememb, ki nastajajo v delov
nih odnosih pri nas, zato jo je treba 
tudi pojmovati kot orodje nadaljnje 
rasti revolucionarnih sil v naši domo
vini. Prav naloga delavskih sindikatov 
je, da delajo na tem, da pride v praksi 
njen človekoljubni, napredni, razredni 
značaj do polnega izraza. Kaj se to 
pravi? Sindikati morajo zagotoviti v 
okviru naše delovne zakonodaje, kar ta 
tudi omogoča, človeško, materialno, 
zdravstveno, higiensko, tehnično za
ščito poštenega delavca, delavke, delav
skega naraščaja in uslužbencev, v me
jah naših splošnih možnosti. Enako pa 
morajo prav sindikati budno paziti in 
tudi preprečevati, da se za človeštvo 
tako širokimi določili, kakršna pozna 
naša zakonodaja, ne bi skrivali posa
mezni več ali manj prikriti sovražniki 
socializma in naprednega delavstva. V 
zadnjem času je opaziti prenekateri 
primer, ki nas opozarja na to. da mo
ramo računati s posamezniki, ki bi radi 
izrabljali širokogrudnost naše delovne 
zakonodaje. V čem se to kaže?

V naših splošno družbenih podjet
jih ni več kapitalistov, ki bi izkoriščali 
plodove delavčevih naporov. Ostalo pa 
nam je še nekaj, kar je dediščina sta
rega sveta in kar je po svojem bistvu 
izkoriščevalsko. Imamo še posamezne 
»delavce*, ki spretno lenuharijo v pod
jetju, ki malomarno in brezbrižno de
lajo, ki često izostajajo neupravičeno z 
dela, ki izrabljajo socialno zavarovalne 
dajatve in podobno. Po novem gospo
darskem. sistemu bodo gospodarska 
podjetja morala napraviti proizvodov 
za določeno vrednost, kot jo predvideva 
družbeni plan. Ce bo v podjetju nekdo 
lenuharil, slabo delal, bodo morali dru
gi delati zanj. Za svoje večje delo pa 
ne bodo mogli dobiti nikakega večjega 
zaslužka, ker jim bo pri 'določenem 
plačnem fondu to odvzel tisti, ki ga 
plačujejo, pa slabo dela. Se več! Na

plačo onega, ki slabo dela, bodo morali 
oni prispevati še družbeni prispevek, 
to pa se pravi še več, napraviti za le
nuha.

O teh stvareh v podjetjih resno raz
pravljajo in marsikje so že ugotovili, 
koga bodo odpustili, kako bodo bolje 
organizirali delo in podobno. V nekate
rih primerih pa se prav v tem kažejo 
napake, o katerih bi radi spregovorili. 
Imamo primere, ko malomaren in brez
vesten »delavec«, ko izvoha, da ga bedo 
premestili na drugo delovno mesto, ali 
pa celo v drugo podjetje, na lepem 
»zboli« in v mnogih primerih doseže, da. 
ga »zagovarja« sindikalna organizacija. 
Istočasno pa nekatere sindikalne orga
nizacije ne čutijo, da se pod tako ime
novano »strokovnostjo« in »rentabilnost
jo« in kaj še vse vemo, hočejo v neka
terih podjetjih posamezni upravni or
gani znebiti starih, predanih delavcev, 
nekaterih dobrih, morda strokovno še 
ne dovolj ukih, ampak žilavih, vztraj
nih delavcev — celo komunistov prav 
zato, ker so nezlomljivi v svojih pri
zadevanjih. da bi podjetje dobro delalo, 
ker ne dovolijo v podjetju nikakih druž
benemu planu tujih načinov gospodar
jenja in podobno. So primeri, ko se 
sindikalne organizacije ne zoperstavijo 
takim pojavom in ne vidijo, da se v 
takih primerih skušajo v podjetju ob
držati rožni »strokovno« sposobni de
lavci, ki so pogodu komu od uprav
nega vodstva, sicer pa slabo in nevest
no delajo in jim je gospodarstvo pod
jetja deveta briga.

Ob teh stvareh bodo morale biti 
naše organizacije bolj tenkočutne kot 
doslej. Tu je, če hočete, važno področje 
našega razrednega boja, da se namreč 
spopademo z nosilci nezdravih pojavov 
v podjetjih in da zavarujemo in za
ščitimo predane in zveste delavce pred 
samovoljo nekih posameznikov. O teh 
stvareh pa smo dolžni obveščati tudi 
naš delavski tisk. Naše glasilo je že ne
kaj Časa sem objavljajo posamezne pri
mere nespoštovanja delovne zakonoda
je od strani nekaterih upravnih vodi
teljev in tudi s strani delavcev in te 
primere javno obsodilo. Iz nekaterih 
dopisov, ki so nam jih poslali dopisniki,

pa tudi moremo ugotavljati, da ponekje 
delovno pravne zaščite ne pojmujejo 
prav, ne pojmujejo razredno in da često 
prezro ali pa celo zataje nekatere bi
stvene okoliščine. Tako je v nekem do
pisu nek naš dopisnik pograjal LIP Po
stojna, ker je odpustilo delavce, ni pa 
povedal, da je tem, delavcem uprava 
priskrbela enaka delovna mesta v Cerk
nici, pa so jih odklonili. Nekaj podob
nega pa je bilo tudi s pritožbo pekov
skega pomočnika Karla Kačiča, ki nam 
lahko služi kot primer pomanjkljive 
obravnave delovne zaščite. Omenjeni 
se je pritožil na Republiški odbor sin
dikata obrtnih delavcev, češ da so mu 
nezakonito odpovedali službo. Mi smo 
o teh njegovih pritožbah napisali čla
nek in ga objavili (glej »Del. enotnost« 
od 15. februarja 1952 »Odpustili so ga 
brez službene odpovedi«) in pozvali in
špekcijo dela, da pove svoje mišljenje 
o stvari. Kaj smo ugotovili? Omenjeni 
Kačič, ki je iskal pri sindikatu zaščite, 
je v svojih navedbah povedal samo ti
sto, kar je bilo njemu po godu, ostalo, 
in to bistveno, je pa zamolčal.

Poglejmo, za kaj gre! Kačič je bivši 
pekovski mojster, ki je imel pred vomo 
samostojno pekarno v Trbovljah. Med 
vojno je bil nočni čuvaj v tovarni »Vol
va« v Laškem, po vojni pa spet nekaj 
časa samostojni obrtnik v Laškem, do
kler ni prišel v pekarno mestnega ljud
skega odbora. Zaradi težav, ki so jih v 
podjetju imeli z njim, so mu hoteli od
povedati službo. On se je pritožil in išče 
»zaščite«. O tem. da je mestni ljudski 
odbor vložil tožbo zoper njega, Kačič 
seveda v svoji pritožbi zelo molči. Cim 
pa je zvedel, da mu nameravajo odpo
vedati službo, se je javil za bolnega. Na 
bolniškem dopustu je Kačič lovil ribe, 
delal pri zidarjih in hodil pobirat ja
bolka. Tudi tega nikjer ne navaja v 
svoji pritožbi. V času, ko je bil na do
pustu, je Kačič vložil prošnjo za upo
kojitev in je podjetju seveda sporočil, 
da ne namerava več priti v službo. Ka
čič je bil prepričan, da mu bo prizna
na pokojninska doba ves čas. tudi. ono, 
ko je bil samostojni obrtnik. Ko pa je 
zvohal, da to ne bo šlo tako, je začel 

(Nadaljevanje na 4. strani.)

ske matere in borke iz NOB prejele za
služena odlikovanja. Na terenih pa so 
priredile žene več manjših proslav, na 
katerih so obdarile zaslužne matere in 
žene z lepimi darili. V nedeljo so odšle 
na izlet k tovarišici Verstovškov!, »par
tizanski mamici«, ter ji v prijetnem 
razgovoru podarile nekaj prav lepih 
daril.

ZAGORSKE ŽENE SO POČASTILE 
SVOJ PRAZNIK

Žene iz Zagorja so se na počastitev 
svojega praznika dostojno pripravile. 
Priredile so šiviljski tečaj, ki ga je obi
skovalo 20 deklet. Pričeli so tudi z go
spodinjskim tečajem, katerega obiskuje 
okrog 40 gospodinj. Za proslavo, ki je 
bila 8. marca so skupno z delavskim 
kulturno-umetniškim društvom »Vesna* 
pripravile lep spored.

SLAVNOSTNA AKADEMIJA 
V DOMŽALAH

Domžalske žene so s sodelovanjem 
domačega sindikalno kulturno-umetni- 
škega društva, godbe in šolske mladine 
priredile na predvečer praznika žena v 
godbenem domu slavnostno akademijo. 
V pripravah na to akademijo so se prav 
živahno pripravljale tudi na volitve 
občinskega odbora ženske sekcije.

Ljubljanski pionirji 
so obiskali zaslužne žene

Ob prazniku žena so ljubljanski pio
nirji obiskali številne partizanske ma
tere in žene-borke ter jih obdarovali 
s prvim pomladanskim cvetjem in dru
gimi darili. Borke-partizanke so pio- 
nirjem pripovedovale o junaških bor
bah, v katerih so sodelovale, partizan
ske matere pa so obujale spomine na 
svoje sinove, ki so za srečo mladega 
rodu darovali svoja življenja v narod
noosvobodilni borbi. Nekaj pionirjev je 
obiskalo tudi tovarišici Vido Tomši
čevo in Lidijo Sentjurčevo. Pripovedo
vali so jima o svojih učnih uspehih in 
delu pionirske organizacije. Tovarišici 
Tomšičevo in Sentjurčevo so obiskali 
tudi pionirji iz Zavoda za gluhonemo 
mladino.

Res prisrčen je bil praznik žena v 
Ljubljani. Naši najmlajši pa so se s 
cvetlicami in drugimi darili vsaj malo 
oddolžili partizanskim materam, ki so 
darovale svoje otroke za našo svobodo.
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Pomagalte nam, da bo naše delo bolj koristno!

Drug za drugim so delavci in de
lavke prihajali pred dnevi v upravno 
poslopje Utensilije. Živahno so se po
govarjali. Neredki so stopili k tovarišu 
Tegelju, predsedniku delavskega sveta 
s temi besedami: »Daj, da vidim, kako 
je z našim oddelkom«. Tegelj je imel 
pred seboj na mizi kopico papirja, po
pisanega s stoterimi številkami. Komaj 
je kdo od delavcev dobil v roke list 
papirja, že se je vanj zazrlo nekaj oči. 
Skrbno so primerjali številke. Vrsta 
številk so bili računi podjetja, koliko 
denarja bodo porabili za plače, mate
rial, energijo in gorivo itd. v oddelku, 
kakšni so obratni stroški in drugo. 
Druge številke pa so bile račun, koliko 
je oddelek od določene vsote v resnici 
potrošil. Tu ali tam kdo česa ni razu
mel. Prav nič pa se ni sramoval po
vprašati soseda, kaj sodi on o tej stvari.

Do 16. ure popoldne se je zbralo v 
pisarni uprave 30 delavcev in delavk. 
11 od teh je bilo članov delavskega 
sveta. Vse je zanimal zaključni račun 
podjetja. Med nje je prišel glavni ra
čunovodja tov. Perhavc. Zanimiv po
govor se je začel.

Preden bomo o razgovoru kaj več 
slišali, poglejmo, kako je prišlo do se
stanka. Na zadnjem zasedanju delav
skega sveta, ko so govorili o volitvah, 
je predsednik sveta povedal, da je za
ključni račun podjetja gotov. Prihod
nji četrtek bodo o njem razpravljali in 
ga sprejeli. Opozoril je člane sveta, da 
je to zanimiva in važna stvar. Povabil 
jih je, naj si račun že prej ogledajo, 
k razgovorom pa pritegnejo še ostale 
člane kolektiva. »Razprava na našem 
zasedanju bo bolj živahna«, je dejal. 
Določili so dneve, kdaj se bodo zbrali 
in k prvemu razgovoru so res prišli 
še drugi člani kolektiva.

No sedaj pa, o čem so govorili! To
varišu Vertu in še marsikomu najbrž 
ni šlo v račun odkod različni izdatki 
za material in plače v raznih oddelkih. 
Tovariš Perhavc jim je pojasnil, da 
nekje bolj varčujejo z materialom, 
drugje manj. Nekje so fond plač pre
segli, drugje so na plačah prihranili. V 
preprostih besedah je delavcem, ki so 
ga z zanimanjem poslušali, razlagal, kaj 
je bilanca, kaj normativi, konti, kje je 
v bilanci razvidno, kakšen dohodek ima 
podjetje itd. Čolničkarji so več pora
bili za plače, kakor pa bi smeli. Zakaj? 
Kvaliteta njihovih izdelkov je bila sla
ba. Norme so popravili, kvaliteta se je 
sicer izboljšala, toda najbrže je padla 
storilnost. Tako je pojasnjeval Perhavc 
preseženje plačnega fonda v oddelku 
čolničkov. Opozoril jih je na veliko po
manjkljivost v proizvodnji. Iz nedovr
šene proizvodnje dobivajo v računo
vodstvu včasih dokaj slabe in. sumljive 
podatke. Poenterji, kakor pravijo kon
trolorjem, včasih ne zaračunajo pra
vilno zaslužkov in materiala. In od tod 
razne napake. Tovariš Perhavc je de
jal, da eden od oddelkov mesec dni ni 
zahteval nobenega materiala. Delal pa 
je. Toda iz česa? V oddelku je od 
prejšnjega meseca ostalo precej mate
riala. Mojstri tega niso sporočili in vi
dez je bil tak, kakor da dela oddelek 
svoje proizvode kar iz zraka. Marsikdo 
mu je pritrdil, da je res tako. Hibe pa 
so bile tudi v skladišču. Oddelek dobi 
na primer iz skladišča žico določene 
debeline. Ko jo porabi 20 m ugotovi, da 
je debelost žice drugačna. Potem, ko 
jo je mogoče porabil 30 m jo vrne v 
skladišče, toda zapisal je, da je debe
lina žice zopet drugačna. Odtod včasih 
razlike v nedovršenih proizvodih. De
lavec iz skladišča pa je dejal, da tak
šno napako včasih zakrivijo tudi pod
jetja, ki jim pošiljajo surovine. Pred 
dnevi so dobili na primer žico z jese
niške železarne, kjer so bile razlike 
med resnično debelostjo žice in debe
lostjo kakor je bila navedena v ra
čunu.

Računovodja Perhavc je obračal list 
za listom, razlagal, delavci so poslu

šali in tudi vpraševali. Prišli so do 
priloge, kjer je bilo zapisano, koliko 
Utensilija dolguje drugim podjetjem in 
koliko dolgujejo druga podjetja Uten- 
siliji. Za november in december so 
bila dolžna druga podjetja Utensiliji 
2,487.000 din. Utensilija pa je v tem 
mesecu bila dolžna le 1467 dinarjev. 
Delavci so se ob primerjavi teh dveh 
številk nasmehnili, češ v redu plačuje
mo, kar kupimo. Toda njihovi obrazi so 
se zresnili, ko jim je računovodja po
vedal, da znesek, ki ga drugi dolgujejo 
pomeni obratovanje podjetja za 10 do 
12 dni.

Včasih ima Utensilija in najbrže še 
kakšno drugo podjetje tudi koristi od 
malomarnih podjetij, ki seveda zaradi 
svoje malomarnosti trpijo veliko škodo. 
To je pokazala priloga v zaključnem 
računu, kjer je bilo zapisano, da je 
Utensilija lani dobila za 138.721 dinar
jev materiala, za katerega pa podjetja 
niso poslala računov. Utensilija, jih je 
večkrat na to opozorila, toda v pod
jetjih se za to najbrže niso zmenili. 
Med temi so bili našteti Tehnopromet

Tovariš Tegelj Franc, predsednik delav
skega sveta v tovarni Utensilia

Beograd, Katran iz Zagreba, in tudi 
Industrijski servis iz Ljubljane. Nekje 
pa je celo pisalo, da je »neznani doba
vitelj« poslal žico brez računa. Ob teh 
primerih so delavci in člani delavskega 
sveta videli, kako važno je, če ima 
podjetje dobro urejeno knjigovodstvo 
iq računovodstvo.

Pogovorili so se, kako so trošili 
plačni fond. Presegli so ga. Zakaj? Za 
upravno režijo so potrošili več denarja, 
kakor je bilo planirano. Dogodilo se 
je, da je bilo eno delovno mesto dva
krat zasedeno. Letos kaj takšnega se
veda ne bo več. Računovodja je pred
lagal članu delavskega sveta in tudi 
ostalim, naj si predvsem dobro ogle
dajo prilogo, kjer piše, kako so pora
bili plačni fond, kakšna je obratna in 
upravna režija. Marsikaj bodo potem 
lahko predlagali in marsikaj izboljšali. 
Znižali bodo lahko ceno proizvodom in 
dosegli boljšo donosnost podjetja. Dejal 
pa jim je, naj iz vseh oddelkov poši
ljajo točne podatke, da bo administra
tivno delo še bolj koristno, saj prav 
številke, če so točne, pokažejo resnič
no podobo podjetja.

Predsednik delavskega sveta je že 
hotel zaključiti razgovor. Toda še so se 
vrstila vprašanja, kako je z normami, 
ali bodo lahko svoje izdelke letos iz
važali, kakšne so zaloge lesa itd. Lani 
so nakupili črnega gabra toliko, da ga 
imajo dovolj za letošnje leto. Mar so si 
s tem ustvarili nepotrebno zalogo? Ne! 
Delavci so dejali, da so proizvodi iz 
črnega gabra letos dosti boljši. Gaber

Mariborski »Konstruktor« bo letos opnvii 
za 770 milijonov dinarjev gradbenih del

Gradbeno podjetje »Konstruktor« v 
Mariboru bo letos opravilo 7 do Sne
del od celotnega gradbenega plana Slo
venije. Glavno gradbišče bo imel Kon
struktor letos v podjetju za pridobiva
nje nafte v Lendavi, kjer bo opravil 
za 200 milijonov din gradbenih del. Tu 
bo gradil degazolinažo, obrat za čišče
nje zemeljskega plina in njegovih se
stavin. Druga gradbišča Konstruktorja 
so še v tovarni kovinskih konstrukcij 
v Mariboru, tovarni kovanega okovja 
v Zrečah, pri podjetju »Elektro« Mari
bor itd. V Radgoni pa bodo za promet 
z Avstrijo usposobili porušeni obmejni 
most.
NA HIDROCENTRALI SAPUNCICA 
ŽE PREIZKUŠAJO LITOSTROJSKE 

TURBINE
Podjetje Litostroj je na gradbišče 

hidrocentrale Sapunčica že poslalo tur
bine. Monterji podjetja »Termoelektra« 
so montirali generatorje, transforma
torje in druga dela. V strojni dvorani 
so montirali turbine in generator za 
1800 kilovat-amperov. Montirana je že 
tudi razdelilna plošča. Elektrarna bo 
proizvajala 12 milijonov kilovatnih ur 
električne energije na leto.
NOVA MLEKARNA NA ŽITNJAKU 

Te dni bodo Zagrebčani dobili mleko 
iz nove mestne mlekarne. Poslopja 
nove mlekarne stoje na Žitnjaku, po
leg tovarne parnih kotlov in Prvomaj

ske. Nova mlekarna na Žitnjaku bo 
lahko predelala samo v eni izmeni 120 
tisoč litrov mleka. V eni izmeni bodo 
napolnili v steklenice 50.000 litrov pa
steriziranega .mleka.

RUDNIK ANTIMONA IN TOPILNICO 
V ZAJACI BODO MEHANIZIRALI

V rudniku antimona in topilnici v 
Zajači bodo letos zgradili več novih 
objektov. Zgradili bodo žičnico čez 
planino Gučevo do železniške postaje 
v Brašini. Prevoz rude bo poslej sta! 
samo 5 din na en kilometer. Sedaj ko 
so jo prevažali s kamioni je stal pre
voz 50 din za en kilometer. V novi 
flotaciji bodo izkoristili 80% rude, na
mesto dosedanjih 50%. Prevoz s konji 
v jamah bodo zamenjali z akumula
torskimi lokomotivami.

V VZHODNI NEMČIJI VEDNO VEČ 
SABOTAŽ

V težki industriji v Vzhodni Nem
čiji in seveda tudi v drugih tovarnah 
je vedno več sabotaž. Sovjetski »osvo
boditelji« hočejo zavarovati tovarne, ki 
delajo za njih, s tem, da so povečali 
število članov industrijske milice. Mi
lica bo ob novem povečanju štela 8350 
članov. Razen tega bodo organizirali 
še »civilno zaščito tovarn«.

KDOR SE NI PORAVNAL NAROČNINE 
ZA PRETEKLO LETO. MU BOMO UST 

BREZ OPOZORILA USTAVILI!

se je posušil na soncu, manj poka in 
manj je odpadkov. Dejali so, da bo 
moral letos prav to storiti delavski 
svet z bukovim lesom. Nakupi naj ga 
toliko, da se bo les na soncu presušil, 
da ga ne bo treba sušiti na vrat na 
nos v sušilnici in manj bo odpadkov, 
kvaliteta izdelkov pa boljša. Tri ure je 
trajal razgovor. Ob zaključku so skle
nili, da se bo v torek zopet zbrala dru
ga skupina članov delavskega sveta, 
delavcev in delavk, ki na današnji raz
govor niso mogli priti.

Takšno razpravljanje o zaključnem 
računu podjetja, kakršnega imajo v 
Utensiliji, je dobra priprava za volitve 
delavskega sveta. Kolektiv vidi, kako 
važno je gospodarjenje in kako velike 
naloge bo imel letos delavski svet. Zato 
bo nov delavski svet izbral najboljše 
iz svoje srede.

13 ZAPOREDNIH ZASEDAMI
LEPA ŠOLA DELAVSKEGA UPRAVLJANJA

Pretekli teden se je že trinajstič 
sestail delavski svet železarne v Što
rah. Pod predsedstvom tovariša Voge 
so razpravljali o gospodarjenju pod
jetja v preteklem letu in se pogovorili 
o bližnjih volitvah v delavski svet. 
Najprej je poročal predsednik uprav
nega odbora o gospodarjenju. Razložil 
je bilanco podjetja. Potem so člani 
razpravljali.

Kolektiv železarne v Štorah je naš 
stari znanec. To je kolektiv, ki je za 
svoje uspešno delo v času polletnih 
tekmovanj dosegel lepe uspehe ter 
večkrat prejel tudi najvišja priznanja 
in nagrade. Delavski svet podjetja 
redno zaseda. 13 zaporednih zasedanj 
to najbolj zgovorno potrjuje. Nekoč 
pa ni bilo govora o tem, da bi delavci 
smeli govoriti o rezultatih gospodarje
nja. To opravilo so varovali za sebe 
razni delničarji in lastniki tovarn. Da
nes pa delavci sami odločajo o teh 
stvareh. In ta samozavest je zelo moč
na pri članih delavskega sveta v Što
rah.

Nov način gospodarjenja 
v obratih diuibene prehrane

V poslednjem času večkrat slišimo 
govorice o podražitvi prehrane v men
zah in delavsko uslužbenskih restavra
cijah. Nekateri obrati družbene prehra
ne so cene že dvignili za par stotakov 
in to je dalo povod govoricam, ki so jih 
tu in tam hoteli izkoristiti naši sa- 
vražniki.

No — kako je s to stvarjo in kaj je 
resničnega v vsem tem govorjenju?

V vsem našem gospodarstvu z uspe
hom uveljavljamo nov gospodarski si
stem, o katerem smo že veliko pisali in 
govorili. Tudi v gostinstvu uveljavlja
mo načelo prostega formiranja cen, kar 
pomeni, da bodo morale te cene ustre
zati zakonu o ponudbi in povpraševa
nju. Menze in delavsko uslužbenske 
restavracije so doslej uživale znatne 
olajšave — niso plačevale davka, niti 
ne akumulacije ter tako nudile abonen
tom hrano mnogo ceneje, kot bi jo 
imeli v privatnem gospodinjstvu. Mno
ga podjetja so za vzdrževanje teh menz 
izdajala visoke zneske.

V prvem tromesečju letošnjega leta 
so bile menze še oproščene družbenega 
prispevka, amortizacije in rezervnega 
sklada. Od 1. aprila dalje pa bodo mo
rale v prodajno ceno prehranbenih 
predmetov vračunati tudi 45% druž
benega prispevka, 10% rezervnega skla
da in plačilo amortizacije. Ta sklep 
nekaterim abonentom na prvi pogled 
ne bo po godu, toda vedeti moramo, 
da smo do sedaj izdajali velike vsote 
za plačevanje socialnega zavarovanja 
nameščencev v teh menzah in pa vso
te, ki so jih darovala podjetja, da bi se 
prehrana v menzah izboljšala. Ta denar 
pa je bil naš, skupna last, uživalo pa 
ga je samo 24.000 abonentov. In če so 
dobivali uslužbenci menz iz naše skup
ne blagajne gotove vsote v obliki pla
čevanja socialnega zavarovanja itd. po
tem bi lahko isto zahtevale tudi naše 
gospodinje. To pa ni v skladu z našim 
novim načinom gospodarjenja.

Res, da so nam obrati družbene 
prehrane pomagali izboljšati življenjski 
standard delovnih ljudi v neurejenih 
povojnih letih, toda mi vse bolj priha
jamo k urejenemu, mirnodobnemu na
činu življenja. Zato je treba urediti tu- 
,di gospodarski položaj menz.

Seveda bi bilo napak, če bi sedaj 
kar avtomatično podražili prehrano v 
menzah, ne da bi uredili vrsto vpra
šanj, ki so prav zaradi gospodarskih 
subvencij v menzah nerešena. Predvsem 
moramo odpraviti slabosti naših menz, 
ki jih poznamo in ki občutno dvigajo 
cene.

Kakšne so te slabosti?
Prenekatera gostilna je v stari Jugo

slaviji poslovala samo z gostilničarjem, 
kuharico in dvema strežajkama. Pa so 
imeli ves dan promet in še po 20 do 
30 abonentov. Danes pa ima prav isti 
obrat po 10 do 12 uslužbencev, katerih 
prejemki se na vsak način odražajo v 
visokih cenah. Isto je v menzah. Po
nekod ena uslužbenka streže samo 5 
mizam. Na vsak način je cena v teh 
menzah visoka.

Če bomo hoteli znižati stroške men
ze, potem je nujno, da odpustimo vse 
odvečno osebje, one pa, ki ostanejo, za
poslimo tako, da bo vsak v resnici ne
kaj doprinesel k obratovanju menze. 
Nekatere sedanje uslužbenke so stro
kovno slabe In nepripravne za postrež
bo. V menzah naj v bodoče ostanejo 
samo dobre strokovne moči, ki znajo 
svoj posel v redu izvrševati. To je na
čelo za vsa delovna mesta.

V nekaterih menzah so doslej dokaj 
razkošno gospodarili. V bodoče se jim 
bo tako gospodarjenje maščevalo. Tre
ba bo odkriti vse notranje rezerve, 
uvesti skrajno varčevanje, ponekod pa 
tudi poenostaviti dnevne obroke. Mor
da bi bilo dobro odpreti tudi nekaj 
menz, kjer bi si gostje sami stregli. Ta
ko bi se hrana precej pocenila, ker ne 
bi bilo potrebno plačevati tako velikega 
števila uslužbencev.

Menze tudi ne bodo mogle več zni
ževati stroške prehrane na račun to
čenja alkoholnih pijač. Tudi na prodajo 
alkoholnih pijač bodo morali v bodo
če plačevati davek na promet in polno 
akumulacijo, kakor plačujejo vsi ostali 
gostinski obrati.

Večji obrati imajo večje možnosti za 
ekonomično in racionalno gospodarje
nje. Zato bo potrebno manjše menze 
ukiniti ter jih združiti z večjimi obra
ti. Prav tako bi bilo dobro ustanoviti 
različne vrste menz, ki bodo nudile 
različno kvaliteto hrane. Stremeti je 
treba za tem, da imajo nekatere men
ze več vrst abonmajev in da se bo 
lahko vsak naročil na tako hrano, ki 
njegovim denarnim zmožnostim odgo
varja.

V ljudskih kuhinjah in sličnih obra
tih je potrebno poslovanje kar se naj
bolj da poenostaviti in ponekod uve
sti tudi samopostrežbo, seveda vse to 
na dostojni kulturni višini. Te vrste 
menz naj v bodoče nudijo prehodnim 
gostom večjo izbiro enostavnih in ce
nenih jedil.

Nekatere menze naj bi tudi nudile 
abonentom možnost, da si hrano po
nesejo na dom. Tako bodo odpadli stro
ški za postrežbo.

Da pa bi se ves ta prehod na nov 
način gospodarjenja v menzah pravil
no izvedel, je potrebno, da se prej te
meljito pregleda gospodarjenje vsake 
menze, odpravijo nepravilnosti, o ka
terih smo govorili, ustanovijo različni 
tipi menz in izračunajo nove cene, s 
katerimi naj bi se abonenti spoznali že 
pred 1. aprilom, da bi se lahko pravo
časno vpisali v menze, ki njihovim de
narnim možnostim odgovarjajo. Seve
da pa bodo morali v vseh teh pripra
vah s svojimi predlogi sodelovati tudi 
abonenti. Najboljše bi bilo, če uprave 
izvedejo med abonenti anketo, ki naj 
pokaže za koliko se bo zmanjšalo šte
vilo abonentov, ter za kakšno ceno in 
kakovost hrane so se odločili.

O vseh teh stvareh se je potrebno 
v menzah takoj pogovoriti, da ne bo 
prišlo ob uvedbi novih predpisov do 
kakšnih nepotrebnih motenj v druž
beni prehrani.
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in je znatno zvišana storilnost. Po#f8' 
jali so pa to, kar je iz bilance ra.z^ jj 
no, da so kar precejšnje zneske izda® 
za razna popravila in vzdrževanje teP' 
ničnih sredstev. Izdatki za vzdrževan)1? 
so seveda nujni, toda lahko bi bn 
manjši, če bi bolj pazljivo ravnali ’ 

stroji. Te izdatke so občutno povišal® 
tudi razmeroma visoke dajatve za stoj' 
nino. Delavski svet je zelo pograja 
tudi to, da so iz podjetja poslali to* 
varni »Franc Leskošek« v Maribo* 
kvalitetno slabe proizvode. Njihov3 
livarna je znana kot dobra in je bi*® 
čuti malokdaj kake graje. Potrudili s® 
bodo, da bo tako tudi v bodoče. Lan1 
pa so dobili večkrat slab koks in en* 
vrste grafit, ki je skoro neuporaben' 
To pa je vplivalo na njihovo delo. P®' 
sebej so govorili o vzdrževanju zgradb' 
saj je znano, da železarna upravi J8 
kar celo novo naselje.

V bilanci lanskoletnega gospodar' 
jenja so izkazali tudi viške. Ko bo bi' 
lanca potrjena. bodo člani delavske#3 
sveta določili, koliko sredstev bodo da; 
li v posamezne sklade. Radi bi gradil1 
društveni dom, ki bi bil v Štorah zel? 
potreben. Celotno gospodarsko poroči' 
lo je delavski svet soglasno sprejel.

Zatem so razpravljali še o bližnjih 
volitvah v delavski svet. določene 3® 
potrebne komisije ter dan volitev.

Na predlog direktorja so določili za 
prizadete kraje na Primorskem pri' 
spevek podjetja v znesku 100.000 di' 
narjev. Jč

POZIV
VSEM SINDIKALNIM 
ORGANIZACIJAM

Zvezna vlada je že objavila 
Uredbo o temeljih poslovanja go
spodarskih podjetij in Uredbo o 
razdelitvi sklada plač. Obe uredbi 
stopita v veljavo že 1. aprila. 
Pred gospodarskimi vodstvi in pred 
vodstvi naših organizacij stoji na
loga, da zagotove vse potrebno, da 
bodo te uredbe res oživotvorjene. 
S tem v zvezi imajo sindikalna 
vodstva precej opravila. Zato Re
publiški svet Zveze sindikatov za 
Slovenijo sporoča:

1. Vse občne zbore republiških 
odborov posameznih sindikatov so 
sklicatelji preložili na nedoločen 
čas, razen sindikata kemičnih, ki 
bo imel zbor 18. t. m.

2. Okrajni in krajevni sveti naj 
svoje občne zbore odložijo za poz
nejši čas razen onih. ki so sklicani 
bo imel zbor 16. t. m.

3. Vse sindikalne organizacije 
so v teh dneh dolžne proučiti vse 
omenjene uredbe In navodila ter o 
njih dobro seznaniti svoje član
stvo. pri tem pa naj nudijo vso 
potrebno pomoč delavskim svetom 
in upravnim odborom podjetij, ki 
bodo urejevali te stvari.

4. Okrajni in krajevni sveti naj 
organizirajo 3—5-članske komisije 
skupno z OLO in MLO. V te komi
sije naj pritegnejo tudi strokovno 
sposobne tovariše, tako da bodo 
komisije lahko dale podružnicam 
vso potrebno pomoč in nasvete v 
nejasnih vprašanjih Komisije naj 
se po težjih problemih obračajo na 
tozadevno komisijo pri Republi
škem svetu ZSS.

5. Republiški svet bo organizi
ral v prihodnjih dneh področna 
posvetovanja, da bomo še podrnb 
neje razpravljali o naših nalogah 
v zvezi z novimi uredbami. O tem 
bomo okrajne in krajevne svete še 
posebej obvestili.

Vse organizacije nai o svnjem 
delu sproti poročajo RS ZSS

Tajništvo Republiškega sveta 
sindikatov za Slovenijo
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Prava rast naših delavskih svetov se bo 
pričela pravzaprav šele letos, ko bodo le-tem 
dani za razvoj tudi vsi potrebni pogoji. Na
pak bi bilo trditi, da se delavski sveti kot 
delavski organi upravljanja doslej niso pre
maknili z mrtve točke od svoje izvolitve 
sem Takšna trditev hi bila zgrešena in bi

Delavski sveti naj bodo
OB UREDBI O POSLOVANJU

vali, , - » nič. Delavski sveti so se z vsakim porcev (sorazmerij) družbenega plana. S leni
vse dosedanje uspehe delavskih svetov de- svojim ure.suicenini sklepom iri ukrepom do- so grobo rečeno naštete vse pravice in tudi

slej vedno bolj uveljavljali kot upravitelj] vse dolžnosti, ki pa jih uredba še nadalje 
splošne ljudske lastnine. 8 tem so opravi- razčlenjuje in podrobneje razlaga v Navo- 
čevali svoj obstoj, obenem pa terjali novih dilu, objavljenem v istem Uradnem listu, 
pogojev za pospešeno rast. Delali in razvi- Podjetja bodo pri samostojnem poslovanju 
J ali so se seveda ob drugačnih pogojih, ka- nujn0 morala upoštevati neposredne ohvez-
kor pa se bodo poslej. \ »e, kar jim je stalo nost; podjetij do družbenega plana. Te ob-
v pretečenem obdobju na poti, je bilo nujno, vezDosti so: morala bodo izkoristiti predpi- 
saj so prav iz teh dosedanjih pogojev, *in#r — -------m;—* —-----**— *:
administrativnega gospodarjenja, vznikle sano zmogljivost podjetja, upoštevati stop- 

n,k ft njo akumulacije in skladov v odnosu do
veličastne in edinstvene zamisli o delavskem sklada za plače podjetja, odvajati stopnjo 
upravljanju. Brez velikega gostobesedičenja družbenega prispevka in dodatnega družbe-
smemo reči to. da so delavskim svetom ___ ----- 1,„ *---------------------*
manjkale za hitrejšo rast potrebne gospodar
ske osnove — širina, da ne bi s svojim zdra
vim revolucionarnim čutom zadevali ob pa

nega prispevka in temeljna investicijska 
graditev gospodarskih podjetij bo morala 
biti v skladu z obveznostmi družbenega pla; 
na Podjetje bo lahko s sredstvi, s katerimi

pirnat zid že preživelih oblik gospodarjenja, samostojno razpolaga gradilo v svojem pod- 
ras t ^de lav sld h °s v e t o vV °d o biv a j o le°ti^leto8 z ^ar mu D°trebno po lastnem
trenb i m nCITTl TY1 iTO brtn am. Im i. vaJUa 1. I mama ^ TOlld a T k 11 ID P ot r 6 1 .vsakim novim zakonom in uredbo, ki pove 
zuje naš gospodarski sistem v celovito in Ko gospodarsko podjetje ugotovi svoje 

obveznosti do zveznega, republiškega druž*■ , T \ , , ... . 11* 'z B X* U1»O V J Ig U f, V CZllJ C £1 . I C fJ U IF I l —11 v f, «1 U i “ —
popolno enoto, i red dnevi izdani uredbi o benega plana, oziroma družbenih planov 
temelj* poslovanja gospodarskih podjetij in mest in okrajev, ki se po zakonu nanašajo 
uredbi o razdelitvi sklada plač ter o za s luž- nanje, si postavi svoj samostojni plan. Pri 
kih delavcev m nameščencev gospodarskih sestavljanju samostojnega plana mora seve- 
podjetij sta sestavni del novega gospodarsko • - - ■ ■ -- •
finančnega sistema. O osnutku druge uredbe iesiiBu
smo se že seznanili zadnjič, medtem pa je p0m odloči tudi o manjši izrabi zmogljivo- 
uredba sama ze tudi izšla* Danes mislimo stj pomožne dejavnosti podjetja. Vendar sa-
ob robu uredbe o temeljih poslovanja gospo
darskih podjetij spregovoriti nekaj več ~ 
gospodarjenju in delavskih svetih.

da upoštevati vse naštete obveznosti. Delav
ski svet lahko samostojno s posebnim skle- 

ajšj izrabi 
podjetja.

mo v primeru, če je objektivno nemogoče 
doseči stopnjo izrabe zmogljivosti Podjetje 
lahko postavi v svoj samostojni plan tudi 
večjo izrabo zmogljivosti kot pa jo določa 
družbeni plari Kolektivu s takšnim načinom

Predvsem sedaj, ko izbiramo člane za no
ve delavske svete, ne smemo pozabiti, da
bodo imeli le-ti letos in vsa leta naprej več poslovanja in samostojnim načrtovanjem ne

Jaka: Ti Martin, kaj, ali plačamo tud? pravic, obenem pa bodo imeli tudi več dolž- ho več postavljena rneja v pestrosti njegove
na plačo onegale družbeni prispevek?« nosti, kajti pravic brez dolžnosti si misliti proizvodnje. Procvit podjetja ho odvisen od

Martin: >O seveda.« ne moremo. Uredba o temeljih poslovanja dobrega ali slabega gospodarjenja, od tega,
Jaka: Potem bi bilo pa res pametno, da gospodarskih podjetij (Uradni list FLRJ kako bodo v podjetju uredili razmere, ki bi

mu svetujemo, naj se loti kakšnega bolj Št 10/52) določa v 2. členu, da gospodarska mogoče zavirale donosnost podjetja.
koristnega dela, kot je to, da pomaga tistim. podjetja poslujejo samostojno držeč se ob- Položaj, kakršnega smo orisali, bo zahte- 
ki nič ne delajoU veznosti, ki izhajajo zanje iz temeljnih pro- val za dobrobit podjetja in skupnosti takšen



U zaščito žena lis doraščaloče mladine
^ svrho popolne delovne zaščite že- 

a in mladine je zvezna vlada izdala 
.1 edbo, ki prepoveduje zaposlitev žena 

1 mladine izpod 18 let na težjih, zdrav
ju škodljivih in življenjsko nevarnih 
delih.

Za zdravju škodljiva dela uredba 
Predvideva: delo z živim srebrom in 
svincem, industrijsko barvanje s svin
čenimi barvami, delo v kesonih, po- 
spljaško delo, delo pri plavžih, mar
ino vkah in visokih pečeh, čiščenje 

kanalizacije, fermentacija tobaka itd. 
, Za življenjsko nevarno delo se šte- 

zidanje, popravljanje in čiščenje to
varniških dimnikov.

Težka fizična dela pa so: globoko 
Kopanje in globinsko vrtanje, valjanje
V valjarnah, impregniranje pragov, de
lo Pri pnevmatičnih ročnih strojih, no- 
?enje in dviganje težkih bremen ter 
jamsko delo v rudnikih.

Pri Svetu za ljudsko zdravstvo in 
socialno politiko ljudskega odbora se 
Klora ustanoviti posebna komisija, ki 
Kaj za vsako posamezno podjetje dolo
či delovna mesta, na katerih ne smejo 
delati žene in mladina Ta komisija bo 
določila tudi delovna mesta, kjer se ne 
smejo zaposliti noseče žene, še posebej 
Pa mesta, kjer ne smejo delati žene po 
4' mesecu nosečnosti.

Noseče žene, ki so do sedaj oprav
ljale težja dela, se morajo razporediti
V času nosečnosti na lažja dela s tem, 
°a obdržijo svojo dotedanjo plačo. V

ženi in doječi materi ne sme odpove
dati služba.

Sindikalna organizacija lahko pred
loži komisiji pri ljudskem odboru svoje 
predloge za prepoved zaposlitve žena 
in mladine na določenih delovnih me
stih. Na vsak tak predlog mora komi
sija odgovoriti v 15 dneh.

Določbe te uredbe ne veljajo za 
učence nižjih strokovnih šol, ki oprav
ljajo praktičen pouk na mestih, na ka
terih je prepovedano delati mladini. 
Komisija pa lahko dovoli mladini od 
16. do 18. leta izjemo, če to po zdrav
niškem mnenju zdravju ni škodljivo.

Predvidene so tudi denarne kazni 
za kršilce teh predpisov.

Ta nova uredba je znatno zamašila 
vrzeli v naši socialni zakonodaji, hkrati 
pa je dokaz velike skrbi naše oblasti 
za zdravje žena in mladine.

25 let vajenske dobe
Na posvetovanju delavske mladine 

v Ljubljani je delegat iz tovarne usnja 
na Vrhniki povedal tudi, da v tovarni 
premalo skrbe za učečo se mladino. 
Eden izmed učencev je nepretrgoma 
skozi šest mesecev delal samo pri od
stranjevanju ščetin. Ce bi moral tako 
počasi skozi vse faze dela, ki jih mora 
poznati, preden je pripuščen k izpitu, 
bi trajala njegova učna doba 25 let, 
kot so zračunali mladinci. Mladinska 
organizacija je vodstvo podjetja opo
zorila na to in je sedaj stvar poprav-

zakone in se po njih ravnajo. Odpovedi 
je treba izdajati le takrat, kadar bodo 
to zahtevale koristi podjetja in skup
nosti, nikdar pa zato, da bi dali zado
ščenje po pravici kaznovanemu bivše-

Kredbi je tudi predvideno, da se noseči I ljena.

Odpoved delovne pogodbe mora biti utemeljena
Uredba o sklepanju in prenehanju 

delovnih razmerij predpisuje, da mora 
delodajalec, ko odpove delavcu delovno 
Razmerje, tudi obrazložiti zakaj je de
lavno razmerje odpovedal. Uredba sa- 
Kja ne govori, da mora biti odpoved 
Pismena, toda ker se delavec proti od- 
Povedi lahko pritoži, je popolnoma na
ravno, da bo odpoved vedno pismena.
Delavcu se lahko v pismeni obliki sicer 
odpove, toda podjetje, ki mu ne bi iz
dalo pismene odpovedi in obrazložitve,
*akaj mu je delovno razmerje odpove
dano, ne bi prav ravnalo.

Zakaj pravimo, da naj bo odpoved 
Pismena in obrazložena? Delavec se 
*ahko v podjetju komu zameri s pri
pombo ali opozorilom, zaradi tega pa 
dobi odpoved. Vsega tega ne bi nava
jal. če ne bi čital v zadnjem času kar 
11 a hitro roko napisane odpovedi, ki 
?eveda nimajo zadostne obrazložitve.
Poglejmo si samo enega od neštetih pri- 
Kierov. V nekem podjetju je bil na 
sestanku izvoljen eden od delavcev za 
elana ljudske inšpekcije. Videl je, da v 
Podjetju marsikaj ni v redu. Na to so 
ga opozarjali tudi ostali člani kolekti
va. Zato je predlagal, da naj v podjetju 
Kvedejo preiskavo, proti upravniku pa 
disciplinski postopek. Upravnik je bil 
2aradi ugotovljenih nepravilnosti, raz- 

fKšen državne službe. Organ, ki je re
ševal Pritožbo upravnika, mu je kazen 
sicer ublažil, vendar preko ugotovlje
nih stvari ni mogel iti. Pred kratkim 
Pa je revizija ugotovila še druge ne
pravilnosti, ki jih je zagrešil upravnik.
Delavec je s tem, ko je opozarjal na 
Kapake, izpolnil svojo delavsko in 
drž. dolžnost. Toda za plačilo so ga 
obtožili, da je napravil trenje med ko- 

' Aktivom 4n upravo. V resnici je to 
storil le med upravnikom in kolekti
vom, kar je popolnoma pravilno, kajti 
Upravnik je delal napake. Kolektiv pa 
:e§a ni dopustil. Za svoje vestno delo 
le prav ta delavec dobil službeno od- 
Poved. Na sestankih kolektiva je bil 
dvakrat soglasno sprejet sklep, da naj 
dotični delavec ostane v podjetju. Od
bornik tamkajšnje sindikalne organiza
cij pa je trdil, da je le premeščen in 
Ke odpuščen. Toda odpoved pomeni od
pust, prekinitev delovnega razmerja,
Ke pa premestitve.

Če že povsod stremimo za tem. da 
da preidemo v zakonitost, potem je tre
ba zaščititi tiste delavce, ki spoštujejo

h&ztufi. kKajev
mm fCšejo

Da se bo mladina že od mladih nog 
učila, kako |e treba uprdf.ati tovar no

Pri nas v Tobačni tovarni smo že 
večkrat razpravljali, koga bomo letos 
izvolili v nov delavski svet. Vemo, da 
sta se delavski svet in upravni odbor 
lani dostikrat prebijala skozi gospo
darske težave, saj so se večkrat menja
le cene izdelkom, veliko smo govorili 
o proizvodnji itd. Priznati pa moramo, 
da se niso vsi člani upravnega odbora 
in delavskega sveta čutili odgovorne 
za svoje delo. In to je delo našega de
lavskega sveta še bolj zaviralo. Še ne
kaj vam moramo povedati. Posamezni 
člani našega delavskega sveta so bili 
premalo povezani z delavci v proizvod
nji. In zato so na zasedanjih prav ti 
dali malo predlogov za izboljšanje dela. 
Povedali tudi niso to, kar so delavci 
grajali. Naj vam naštejem nekaj dobrih 
članov. To so tovariši Jože Zavašnik, 
predsednik upravnega odbora, Nace 
Kavčič, predsednik delavskega sveta, 
Franc Frece, Anton Dolničar, Slava 
Japelj, Jože Ribnikar in še nekateri.

Pri nas smo sklenili, da bomo letos 
izbrali v nov delavski svet tiste de
lavce, ki se čutijo odgovorne za to, kar 
jim je naloženo. Takšne hočemo imeti 
v delavskem svetu, ki so na zasedanjih 
revolucionarni in ki vztrajajo za to, da 
je sklep, ki ga delavski svet sprejme 
tudi uresničen. Pri nas imamo precej 
zaposlenih mladih ljudi. Tudi to smo 
dejali, da bomo izvolili v delavski svet 
mladince in mladinke, zato, da se bo

mladina že od mladih nog učila, kako 
je treba upravljati tovarne.

Že večkrat smo pri nas razpravljali 
o družbenem planu. Nekaj pa smo pri 
tem opazili. Našim delavcem in članom 
delavskega sveta je potrebno še precej 
gospodarske vzgoje. Nov delavski svet 
na to ne bo smel pozabiti. Na sestan

kih in predavanjih o družbenem planu 
smo ugotovili, da lahko na marsikate
rem delovnem mestu precej prihrani
mo. Tako v oddelku za sortiranje li
stov, v oddelku cigaret, pri cigaretnem 
papirju itd. Naloga novih članov delav
skega sveta bo, da bodo vse leto mislili 
na to, da bodo iskali še večje možnosti 
za varčevanje z materialom in da bo 
tudi delovna sila pravilno zaposlena.

Na jamskem obratu Helena imamo dobrega blagajnika

V kratkem bo izšla v založbi »Delavske enotnosti« knjiga

»ODBORNIK«
ZAPISKI 0 DELAVSKIH SINDIKATIH

Kratek pregled nastanka in razvoja sindikatov _ Nastanek
sindikatov v naših deželah — Opravki sindikalnih organi
zacij pri nas — Odnos med delavskimi sveti in sindikalno 
organizacijo — Organizacija sindikalnih organov — Dolž
nosti posameznih odbornikov — Statut — Pravilnik o 

občnih zborih — Pravilnik o finančnem nadzorstvu

Knjiga, ki 
v platno.

okusno opremljena 
sme manjkati

z Ilustracijami in vezana 
v nobeni naši organizacijil

Knjigo naročajte posamič in skupno pri:

»ZALOŽBI DELAVSKE ENOTNOSTI«
Ljubljana, Masarykova c. 14, II. nadstropje

Tov. Ludvik Sisernik nam piše, da 
je na jamskem obratu Helena med vse
mi sindikalnimi odborniki najbolj dela
ven blagajnik tovariš Martin Kelc. Na 
tem obratu pa so tudi vsi delavci zelo 
zavedni. Razen enega so vsi člani sin
dikalne podružnice in redno plačujejo 
članarino. Za redno plačevanje člana
rine ima veliko zaslug prav blagajnik 
tovariš Kelc. Pri pobiranju članarine 
mu pomagajo tudi sindikalni zaupniki. 
Sindikalne knjižice ima tovariš Kelc 
doma. V nje lepi znamkice in pri njem 
jih lahko dobijo člani, kadar jih potre
bujejo. Tako so se pač domenili. Toda

NOV IZVRŠNI ODBOR KOVINARJEV 
V MARIBORU POPRAVLJA NAPAKE

Zadnjič smo pograjali občni zbor 
krajevnega odbora kovinarjev v Mari
boru, ki je moral biti preložen zaradi 
tega, ker nanj ni prišlo veliko delega
tov. Sedaj pa nam iz Maribora tovariši
ca Kebričeva piše, da se je novoizvo
ljeni izvršni odbor kovinarjev že sestal. 
Na prvi seji so odborniki sklenili, da 
bodo vsi odgovarjali za delo krajev
nega odbora. Nič več ne bodo dopustili, 
da bi predsednik in tajnik sama no
sila vse breme. Grajali so člane odbo
ra, ki se tokrat niso udeležili seje.

najboljša rešitev pa to vendar ni. Kaj 
pa, če bi se hotel nekje z izkaznico iz
kazati, pa je nimaš pri roki? Morda bi 
o tem člani sindikalne podružnice v He
leni le malo razmislili.

Tovariš Kelc Martin, blagajnik sindi
kalne podružnice na jamskem obratu 

Helena

Učenci železniške industrijske šole v Mariboru so tekmovali
Pri tekmovanju učencev v industrij

skih šolah za čim boljše uspehe je že 
kar prišlo v navado, da tekmujejo le 
najboljši učenci. V železniški industrij
ski šoli pa letos ni tako. Ves prejšnji 
teden so tekmovali med seboj učenci 
vseh razredov. V tekmovanje je bilo 
vključenih 391 učencev, ki se učijo 12' 
različnih obrti. Vzgojitelji so razdelili 
učencem potrebne risbe. Po teh risbah 
je moral vsak učenec izdelati pismeno 
pripravo za novo risbo, kje je moral 
upoštevati potek dela, kakšno orodje 
bo potrebno za izdelavo predmeta in 
koliko časa bo za izdelavo predmeta po
treboval.

Učenci so se z vso resnostjo lotili 
dela. Posebna komisija je izdelane- ko
made označila in jih izročila ocenje
valni komisiji. V prvem letniku je bil 
najboljši I.a razred, v drugem letniku 
II.c razred, v tretjem letniku pa III.b

razred. Joško Vogelnik, ključavničar 
(prvi letnik), Ludvik Fijaško, strugar 
(drugi letnik), in Konrad Artiček, mi
zar (tretji letnik), so napravili najbolj
še risbe. Vsi trije do dobili knjižne na
grade, najboljši razred od vsakega let
nika pa bo spomladi odšel za nagrado 
na izlet. Gojmir Vidmar

V KEMIČNI TOVARNI MOSTE 
IMAJO ŽE SESTAVLJENO 

KANDIDATNO LISTO
V Kemični tovarni Moste so na se

stankih razpravljali o delu dosedanjih 
članov delavskega sveta in se pogovo
rili o novih volitvah. Delavci so že 
predlagali kandidate za nov delavski 
svet. Delavski svet je na svoji seji do
ločil dan volitev in izvolil potrebne ko
misije. Franc Povh

V tovarni ohovia Bisirica-limbuš
pripravi }ajo pravilnik o socialnem fondu podjetja

Na 3. seji izvršnega odbora sindi
kalne podružnice pri Tovarni okovja 
Bistrica - Limbuš so se pogovorili o 
predlogu pravilnika za socialni fond 
podjetja. Izvršni odbor podružnice je 
pravilnik potrdil. Dokončno pa ga bodo

mu upravniku, ki ne spada samo pred 
disciplinsko, temveč pred redno kazen
sko sodišče. Zato bodimo pri izdajanju 
odpovedi bolj pravični in natančni. Na 
to naj pazijo tudi organizacije. C.

V irllSfol predilnici feftmufefo m čosS wliia
Iz tržiške predilnice nam pišejo, da 

Je njihova sindikalna organizacija skup- 
Ko z upravnim odborom podjetja or
ganizirala 20-dnevno tekmovanje med 
Posameznimi obrati na čast volitev de
lavskega sveta v podjetju. O tekmova- 
Kju so se člani kolektiva pogovorili na

sestankih. Tekmujejo pa predvsem na 
izboljšanju kakovosti proizvodov, da bi 
čim bolj zmanjšali odpadke in bolje iz
koriščali stroje. Tekmovanje med po
sameznimi obrati ocepjuje posebna 
komisija. Uspehe ocenjuje vsak teden.

—is

Resno se borimo za prvo mesto
Ob zaključku prvega meseca tek

movanja so v delovnem kolektivu 
> El ek t ro ko vi n e « v Mariboru pregle
dali uspehe tekmovanja. Kot nam pi
šejo iz podjetja, so to napravili teme
ljito. tako da tudi pred slabostmi »niso 
zatisnili očesat. Seveda, ali je bilo kaj 
napak, tega nam niso napisali, pravijo 
pa, da so se tako resno pomenili, da 
bodo popravili napake. Pišejo pa nam 
o doseženih uspehih, ki pa tudi niso 
majhni.

Plan podjetja so presegli za 16,2%. 
Vedo pa. da bodo morali še bolj kot 
doslej varčevati z materialom, pred
vsem zmanjšati količino izmečka. V li
varni bodo delo nekoliko mehanizirali

svetilniki novega časa
GOSPODARSKIH PODJETIJ

^Giavski svet, ki bo poln revolucionarnih 
Ta se ob praznem besedičenju »strokov

njak ar jev«. to je fantazija, tega ne zmoremo, 
ustega nam manjka, ne bo smel ustaviti in 
*razarjenju le prikimati. Delavski sveti, ki 
J1" letos kolektivi volijo, bodo morali biti 
samostojnejši in odločnejši, ker jih ho po- 
mzaj večkrat prisilil k temu. da bodo mo 
*ali trezno presoditi, v kateri besedi se s kri 
y.a zrnje resnice in kje je dobro in premis 
Deno postavljena past in ovira, ki hi si ob 

•1e.i naj zlomili vrat in se pred kolektivom 
Osmešili. Trezno presojanje in revolucionar
nost bodo od delavskih svetov zahtevali no
ji1 Pogoji, ki jim dajejo več pravic in tudi 

dolžnosti. Gospodarska osnova za rasi 
delavskih svetov je dana. Sedaj gre samo 
Za tem. da se delavski sveti uveljavijo kot 
organi delavskega upravljanja in nosilci no
ji? delavske demokracije. Uveljavili in utr- 
odi se bodo le tam. kjer bodo delavski sveti 
sestavljeni iz stvari socializma predanih, 
revolucionarnih in požrtvovalnih delavcev,
F1 ne klonijo ob najtežjih pogojih in ki bodo 
imeli oporo v poslednjem delavcu in name
ščencu v podjetju.

Samo pol poti bi delovni kolektivi preho
dili. če bi v nove delavske svete izvolili 
jjapboljge člane, ne bi si pa skupno z njimi 
Prizadevali za uresničenje sklepov. Ne sme- 
F0 si zakrivati oči, da je v naših podjetjih 
Ze vse lepo urejeno, zdravo in dobro. Donos- 
jiost podjetij, čim boljši zaslužek kolektiva. 
lazne izpolnjevanje obveznosti, do družbenega 
Plana, je in bo predvsem odvisno od izpopol 
Plene organizacije dela v podjetju, od ure- 
utve razmer Kolektiv ho svoje izdelke tem 
ia?e prodal, če jih bo izdeloval čim ceneje 
in bolje, če bo zanje porabil manj materiala 
t? v19E? izdelavnega časa Marsikje bo treba 
im 1 .kPrenit0. spremeniti odnos do ljudske
movirre. Grajati bo treba nepotrebno tro- jasno m očistilo poisazaio oo razprava n o

oenae materiala in razmetavanje z njim in družbenem planu, ko so nekateri, sicer ma-

poskrbeti, da bodo špekulantje in dolgoprst- 
neži izgubili željo po kruhu, ki je pridob
ljen brez znoja in truda

Delavski svet ima že vseskozi na svoji 
poti tudi neljube in škodljive sopotnike, ki 
se okoriščajo z znojem drugih in hočejo ži
veti na račun požrtvovalnih delavcev. Tu 
gre za izkoriščanje človeka po človeku, sicer 
ue v onem klasičnem smislu, ko razred iz 
korišča drugega, za izkoriščanje pa gre vse
kakor. V podjetjih bodo potrebne in nujne 
primerne lekcije proti vsem tistim, ki držijo 
roke v žepu takrat, ko se drugi znojijo, proti 
vsem tistim, ki ne čuvajo materiala in orod 
ja, medtem ko večina neguje stroje in vsak 
žebelj položi na pravo mesto. V dosedanjem 
načinu nagrajevanja je marsikdo še lahko 
živel na račun drugega. Poslej tega ue sme
mo več pustiti. Podjetje bo z novim nači
nom nagrajevanja samo določalo višino plač 
delavcem in nameščencem na podlagi svo
jega pravilnika o plačah. Pri nagrajevanju 
bo treba za takšne »garjeve ovce«, ki pijejo 
kri vsemu kolektivu, vzeti ostrejše merilo. 
Najprimernejše pa bo, da se za taksne upo
števa star ljudski rek: »Za lenuha ni kruha.« 
To bo vsakogar, ki mu je delo deveta briga, 
slej ko prej pripeljalo na drugačno, pošte 
no pot.

Nikakor si ne smemo delati utvar, da bo 
razvoj, uveljavljenje in utrjevanje delavskih 
svetov potekal gladko brez zaprek. Že do
slej so nekateri, ki mislijo, da so vso uče 
nost zajeli z veliko žlico, delavskim svetom 
in posredno s tem delavcem metali polena 
pod noge. S svojo učenostjo, ki je le pre 
večkrat podobna papagajščini. so devali v 
uič revolucionarne izkušnje delavcev, pod 
cenjevali so njih praktično znanje in hoteli 
hromiti njih prirojeni čut da je treba delati 
in dati tudi marsikaj za skupnost. To se je 
jasno in odkrito pokazalo ob razpravah

loštevilni »stroko vnjakar ji« zastokali o pre
visoki akumulaciji, izkoriščanju republike po 
republiki itd Delavci so jim s svojimi ra 
čuni, čeprav ne obvladajo visoke matemati 
ke, dokazali, da so le-ti slabi računarji 
Takšni strokovnjaki so se zavlekli v mišjo 
luknjo, kajti svoj posel so navajeni oprav 
Ijati le ob leščerbah, kjer se ne vidi delj 
kakor prst pred nosom. Naravno je, da bo 
do zopet privlekli na dan svojo »modrost« 
in razmetavali z astronomskimi številkami 
kadar koli bo govora o družbenem prispe v 
ku. akumulaciji ali kakršnih koli dajatvah 
ki zagotavljajo izpolnitev naših osnovnih 
planskih nalog. Toda delavci naj ne dopu 
stijo. da jim takšni solijo pamet.

Ne smemo si delati utvar, da bo vsepo 
vsod mogoče kar mimogrede doseči p red vi 
(leno akumulacijo. Ponekod bo Šlo težje, dru 
god lažje. Toda ob tem zopet ne velja zame 
tavati to, da boj za akumulacijo pomen 
boj za utrjevanje našega gospodarstva, ob 
enem s tem pa si kolektivi ustvarjajo in za 
gotavljajo svoj lastni zaslužek. Seveda bodo 
morali delavci marsikdaj pogledati, kako 
je s prodajo njihovih izdelkov. Od vsakega 
člana delavskega sveta in od poslednjega 
delavca v podjetju bo odvisno, če ho pod 
jetje s ceno in kvalitetno izdelavo in s pro 
dajo ustvarilo potrebna finančna sredstva 
Uspeh bo zagotovljen povsod tam, kjer bo 
do delali 7 roko v roki. Prav tu pa bo to
rišče dela z a »strokovn jaka rje« in tu naj po
kažejo svoje znanje ter sposobnost.

Med nami delavci najbrž ni nikogar, če 
pa je kdo, je to le kaplja v morje, ki si ne 
bi želel zdrave in krepke rasti delavskih 
svetov. Ce si to res želimo in to iz srca po
tem izberimo v nove delavske svete ljudi, ki 
znajo stvar trezno presoditi in ki ne klo
nejo. Pomagajmo delavskemu svetu z nasveti, 
uresničujmo njegove sklepe in takrat bodo 
naši delavski sveti res svetilniki novega čn 
s a in lepših dni. Vse to pa je nam dela v 
cem z našega razrednega stališča že priro 
jeno, saj so delavski sveti prvi delavski or 
gani upravljanja in zato bomo za njihovo 
uveljavljenje in utrditev prav vse storili.

Izvršni odbor sindikalne podružnice 
Elektrokovine Maribor

in prihranili nad polovico delovnega 
časa. Potreben stroj za to bodo napra
vili že do srede aprila. Njihova orodja 
jim bodo morala napraviti vrsto novih 
orodij, za kar so že napravili načrte. 
V brusilnici bodo napravili najsodob
nejšo ventilacijo, ki jo je predlagala 
posebna za to pooblaščena komisija. 
Izdelali so dva prototipa novih proiz
vodov in pripravili tudi vse kalkula
cije. Pregledali so zalogo blaga, ki ga 
doslej niso mogli prodati in napravili 
celoten spisek ter naročili komerciali, 
da čimprej proda to blago. Uvedli so 
tudi celo vrsto ukrepov za varčevanje 
z električnim tokom.

Na koncu pa nam pišejo: Resno se 
borimo za prvo mesto v naši skupini.

sprejeli delavci in nameščenci na mno
žičnem sestanku.

Poglejmo si nekaj členov njihovega 
pravilnika. Vsak član bo vplačeval v 
socialni fond mesečno Po 10 dinarjev. 
Denar bo sprejel blagajnik sindikalne 
podružnice in ga knjižil na posebno 
denarno knjižico. Vplačan denair za so
cialni fond bodo tekom leta izplačevali 
vsem socialno ogroženim delavcem in 
nameščencem po temle ključu: delav
cem in nameščencem, ki so v bolniškem 
stanju nad 21 dni, tistim delavkam in 
nameščenkam, ki odidejo na porodniški 
dopust in tistim, ki potrebujejo social
no pomoč zaradi smrti družinskih čla
nov, zaradi bolezni ali težkega social
nega stanja v družini. V pravilniku so 
določili, kolikšni zneski bodo izplačani. 
Izplačilo podpor bo potrdil izvršni od
bor sindikalne podružnice, seveda se 
bo o potrebi prej prepričal. Prispevkov 
za socialni fond delavec ali nameščenec 
po odhodu iz podjetja ne more zahte
vati nazaj, čeprav ni od tega fonda 
mogoče ničesar prejel, zato ker je fond 
namenjen le za socialno ogrožene de
lavce in nameščence. Denar, ki bo 
ostal tekom leta v blagajni, bodo pre
nesli v novo koledarsko leto. V 17. toč
ki pravilnika so zapisali, da je lahko 
pravilnik razveljavljen, če to zahteva 
nad polovico delavcev in nameščencev.

Delavski svet Tovarne dušika 
v Rušah je grajal poročilo 

upravnega odbora
Predsednik upravnega odbora pod

jetja tovarne dušika v Rušah je na 
12. zasedanju delavskega sveta preči tal 
glavne sklepe sej upravnega odbora. 
Člani delavskega sveta s takšnim po
ročilom niso bili zadovoljni. Dejali so, 
da člani delavskega sveta nimajo pra
ve slike o delu upravnega odbora, Če 
so prečitani samo sklepi. Zato naj v 
bodoče upravni odbor sestavi obširnej
še poročilo. V poročilu naj bodo zajeti 
vsi problemi, ki je o njih razpravljal 
upravni odbor. Poročajo pa naj, kako 
so posamezne stvari rešili. Tudi s fi
nančnim poročilom niso bili zadovoljni. 
Dejali so, da mora biti sestavljeno y 
bolj razumljivi obliki.

DELAVSKA ENOTNOST »■ m. 1952 * stran 3



NEKAJ MISLI OB POSVETOVANJU DELAVSKE MLADINE

sCn.dikažtu& &H.gGfi£eac£j
s oVi delavske svete ljudi, i

odločni pri fzvršenanfii svetih dolžnosti
O mnogokaterih organizacijskih 

stvareh v sindikalnih organizacijah so 
se v nedeljo pogovorili na občnem zbo
ru Republiškega odbora sindikata de
lavcev in nameščencev usnjarsko pre
delovalne industrije Slovenije. Ne
dvomno pa je bilo na občnem zboru 
najbolj zanimivo to, kar so v razpravi 
govorili o delavskih svetih, njihovem 
uveljavljanju in gospodarjenju v pod
jetju.

Tovariš Kopitar je dejal, da so pri 
dosedanjih predpripravah za volitve 
delavskih svetov ponekod pozabili po
novno obrazložiti vlogo in pomen de
lavskih svetov. Obrazložiti namreč v 
tem smislu, da pregledajo, kako je go
spodaril dosedanji delavski svet, kakšne 
so njegove slabosti in napake in kakšne 
dobre strani je pokazal od izvolitve 
sem. Le prevečkrat se še pojavlja, da 
so delavskemu svetu zavirali njegov 
korak razni strokovnjakarji v podjet
jih, ki so čudovito učeno razlagali 
vse stvari, šarili z vsemi mogočimi šte
vilkami, samo da jih delavec ne bi ra
zumel. Takšnih strokovnjakarjev v no
vih delavskih svetih seveda ne potrebu
jemo. V delavske svete in v upravne 
odbore je treba izvoliti predvsem ljudi, 
— delavce, ki so odločni pri izvrševa
nju svojih dolžnosti. Naši delavci imajo 
namreč veliko bogatih izkušenj.

Delegat iz tovarne »Sava« v Kranju 
je dejal, da so imeli pri njih lani precej 
oster boj z raznovrstnimi strdkovnja- 
karskimi linijami. Čudno učeno so ho
teli razlagati delavcem gospodarjenje v 
podjetjih. Seveda so jim v »Savi« po
vedali, da s takim načinom dela ne 
bodo daleč prišli. Če delavski svet od 
nekoga v podjetju zahteva poročilo, 
potem mora to poročilo dobiti tudi v 
ustrezni obliki.

Delavec iz žirovske tovarne čevljev

je svoja predgovornika dopolnil v tem, 
da mora kolektiv bdeti nad strokovnja
karji s staro miselnostjo, dobre, tak
šne, ki razumejo tok današnjega časa, 
pa vključiti v delo delavskega sveta.

Delegat iz Kranja je povedal, da 
pri njih nekateri kaj dosti besedičijo o 
tako imenovani »brezposelnosti«. Pravi, 
da te besede pri nas v resnici ne po
znamo, ker je tudi ni treba poznati. 
V podjetju pa je treba vedno gledati 
na to, da ne bo kdo živel na račun 
drugega. Če je potrebno kje zmanjšati 
kader, naj odpustijo tiste ljudi, ki širijo 
med kolektivom staro miselnost in ob
rekujejo prizadevanje ljudske oblasti 
in naših delovnih ljudi za boljše živ
ljenje. Sindikalne organizacije naj bo
do budne proti nazadnjaški miselnosti, 
ki jo še včasih prinašajo s podeželja 
nekateri delavci, ki tamkaj stanujejo. 
Pogledati je treba, če se takšni posa
mezniki ne hodijo v tovarno le samo

odpočivat, da lahko doma obdelajo 
svoje posestvo.

Dejali smo, da so na občnem zboru 
govorili tudi o gospodarjenju v pod
jetju. Delegat iz Industrije obutve v 
Ljubljani je dejal, da delavci ostro 
grajajo modelarje, ki včasih napravijo 
prevelik model in gre dosti usnja v 
nič. Tudi z odpadki znajo v tej tovar
ni dobro ravnati. Lani so jih precej 
izvozili v tujino. Zirovski čevljarji so se 
pritoževali, da dobijo iz nekaterih 
usnjarn, predvsem iz konjiške, usnje, 
ki je kaj slabo izdelano. Veliko ga gre 
v odpadke. V njihovi tovarni je delav
ski svet o tem že precej govoril. Na 
slabo kvaliteto usnja je opozoril usnjar- 
ne. Mislijo pa, da je treba pri nakupu 
kož, barv ali drugih kemikalij v tujini 
gledati tudi malo več na kvaliteto, da 
bodo lahko usnjarji izdelovali dobro 
usnje. Delegati so bili mišljenja, da si 
morajo delavski sveti vseh podjetij in 
kolektivi kot celota prizadevati, da bo
do njihovi izdelki čim boljši, ker bo 
le takrat njihovo podjetje tudi donos
no, saj slabih izdelkov nobeden noče 
in jih ne bo kupoval.

ČLANI OKRAJNEGA MAGAZINA V PRESTRANKU SO ZVIŠALI 
STOPNJO AKUMULACIJE

Pred dnevi je bila konferenca sin
dikalnih odbornikov okrajnega maga
zina v Prestranku. Na konferenci so se 
pogovorili o delu v poslovalnicah in delu 
sindikalne organizacije. Dejali so, da 
je lani izvršni odbor podružnice prav 
malo skrbel za tekmovanje med poslo
valnicami. Tekmovalna komisija ni oce
njevala uspehov, ki so jih dosegle po
samezne poslovalnice. Člani sindikalne 
podružnice so tudi premalo skrbeli za 
svojo strokovno izpopolnitev. Lani ni 
nihče opravil strokovnega izpita. Iz
vršni odbor podružnice je tudi premalo 
skrbel za ideološko-politično vzgojo 
članstva. Odborniki so med drugim 
sklenili, da lahko stopnjo družbenega

Ob izidu brošure
o delavskih svetih
Delavski sveti predstavljajo v socia

lizmu nov pojav. V dosedanji teoriji 
marksizma so postavljena glede delav
skega upravljanja v gospodarstvu sa
mo osnovna načela in smernice. Sme
mo reči, da so delavski sveti v naši dr
žavi začeli svoje delo brez kakršnih koli 
izkušenj. Razen številnih težav, slabo- 
bosti in napak v dosedanjem delu de
lavskih svetov, kažejo njihove prve iz
kušnje in uspehi, da je pot delavskih 
svetov pravilna in da je nadaljnje raz-

,.Hudiča vendar, 
delati bo treba I”

' Eden bivših poklicnih nogometašev 
(sam s seboj): »Kaj so se šli neki me
šat v nogomet, ko se nanj nič ne spo
znajo. — — Jaz se na primer na no
beno delo ne spoznam in se tudi v no
beno delo nisem vtikal.------Ti pa se
vtaknejo v nogomet, pa imaš mešanro. 
— — Ja. čisto po starem hočejo, da bi 
bilo — za denar delaj, za zabavo !>a 
brcaj. — Kdaj bodo pa tisti časi, ko 
nas bodo spet za zabavo plačevali.«

vijanje delavskega upravljanja osnovni 
pogoj za uspešno razvijanje socialistič
ne demokracije.

Brošura »O delavskih svetih« vse
buje te pridobljene izkušnje in prve 
uspehe, kaže na slabosti in pomanj
kljivosti dosedanjega dela delavskih 
svetov. Delavski razred naše države je 
v praksi spoznal, da so delavski sveti 
v resnici njegov organ upravljanja, nje
gova velika pridobitev in predstavljajo 
v političnem smislu velik uspeh.

Dobršen del brošure opisuje kakšni 
naj bodo odnosi med partijskimi orga
nizacijami in delavskimi sveti. Čeprav 
je mnogo primerov, ki kažejo, da ko
munisti in partijske organizacije pra
vilno razumejo vlogo delavskih svetov 
in tudi svoje dolžnosti v odnosu do 
njih, vendar tudi nekaj znakov kaže 
na to, da partijskim organizacijam v 
posameznih podjetjih niso jasne pra
vice in dolžnosti. Posledica tega je, da 
včasih partijske organizacije in komu
nisti popustijo pri delu, toda to ni z 
ničimer opravičeno. Naloge komunistov 
niso z ustvarjanjem organov delavske
ga upravljanja prav nič manjše.

Zaključni del brošure (članek I. 
Božičeviča) opisuje vlogo in naloge 
sindikatov v pogojih novega gospodar
skega sistema. Glede na to, da je še 
precej nejasnosti v odnosu med delav
skim svetom in sindikalno organizacijo 
v podjetju, so prav tu opisana posamez
na opravila sindikalnih organizacij, 
kakor tudi vprašanje pravilnega odno
sa med sindikalno podružnico in delav
skim svetom. Po poljudni in dobro pi
sani brošuri »O delavskih svetih« bodo 
prav gotovo radi posegali člani delav
skih svetov, partijskih in sindikalnih 
organizacij. Brošura stane 50 dinarjev. 
Naročite jo lahko pri »Izdavačkom pre- 
duzeču »RAD« Beograd, Ulica 29. no
vembra št. 1. Telefonska številka za
ložbe pa je 27-184.

Tudi Ptujčanke niso zaostajale
Ptujske žene so za proslavo svojega 

praznika organizirale proslave z dobri
mi sporedi. Na proslavah so sodelovali 
tudi pionirji, ki so s svojimi dekla
macijami in pesmicami ganili marsika
tero mamico. Priredile pa so tudi 
osrednjo akademijo z izbranim kultur
nim sporedom.

60 na 68%. Zato 
okrepiti delovno

(Nadaljevanje s 1. strani) 
misliti spet na službo. Nekaj dni potem, 
ko mu je pretekel bolniški stalež, je 
prišel nazaj v podjetje in zahteval delo. 
Tam so ga zavrnili. Sedaj je Kačič pre
tresel vse paragrafe in predpise, da je 
ugotovil, kaj je bilo napak s strani go
spodarskih organov v odnosu do njega. 
Seveda je ugotovil nekatere — napake. 
Pozabil pa je na svoje dolžnosti do pod
jetja, ki jih je tako slabo izvrševal, da 
je več kot preveč povoda za službeno 
odpoved.

Nočemo opravičevati tudi formalnih 
napak, ki jih je napravilo gospodarsko 
vodstvo pri odpovedovanju, toda ne bi 
bilo prav, da se za takšnimi napakami 
skriva človek, ki bi rad našo družbeno

prispevka zvišajo od 
pa bo treba še bolj 
disciplino v poslovalnicah, zboljšati na
bavno službo, prevoz blaga itd. V pod
jetju bo sindikalna organizacija orga
nizirala 14-dnevne seminarje, kjer se 
bodo pogovorili o gospodarskih in po
litičnih vprašanjih. Lojze Štenta

Istočasno z našo aoraščalečo mladino
rasto novi družbeni odnosi

Preteklo nedeljo je bilo na Central
nem komiteju Ljudske mladine Slove
nije v Ljubljani posvetovanje delavske 
mladine. Naš delavski naraščaj se je 
pogovoril o političnovzgojnem delu 
svoje organizacije.

To posvetovanje je bilo v zelo po
membnem trenutku: delovni kolektivi 
si volijo nove delavske svete in spre
jemajo družbeni plan. Oba ta dva do
godka seveda globoko posegata v živ
ljenje delovnih kolektivov, predvsem 
pa odpirata obdobje širokega razmaha 
delavskega upravljanja. Z našo dora- 
ščajočo delavsko mladino rasto, ob ne
majhnih delovnih naporih vsega delav
skega razreda novi družbeni odnosi. To 
pa je tudi najlepša bodočnost, ki jo 
more ne samo slutiti, ampak že doume
vati naš delavski naraščaj. Od tega, 
kako mladež to doume, pa je v veliki 
meri odvisno, kako srčno sodeluje v 
ustvarjalnih prizadevanjih, da se ta 
stvar uresniči. Zato je neprestana skrb 
za njeno politično rast zelo velikega 
pomena.

Delavska mladina mora imeti ob 
vseh tekočih vprašanjih jasno in od
ločno stališče. Tako jo mora vzgajati 
njena organizacija. Mladinske organi
zacije delavske mladine so v zadnjem 
obdobju precej napredovale, začele so 
obravnavati globlje in zrelejše naše 
družbene probleme.

Toda še vedno imajo te organizacije 
premedle predstave o tem, kakšen bodi 
delavski naraščaj. Delavska mladina — 
to so Jutrišnji člani delavskih svetov, 
skupščin proizvajalcev, poslanci delov
nih ^kolektivov, to so ljudje, ki bodo 
odločali o življenju v naši domovini.' 
Ti ljudje bodo morali skrbno in vestno 
nadaljevati delo pri socialistični pre
obrazbi naše dežele. Zato nam res ne 
more in ne sme biti vseeno, kakšni

Druga nič manj važna gospodarska 
vez delovnega kolektiva s skupnostjo 
pa je v izpolnjevanju z družbenim 
planom predvidene akumulacije in od
vajanja družbenega prispevka. Gospo
darska podjetja so dobili delovni ko
lektivi na upravljanje z nalogo, da tako 
gospodarijo, kot to odgovarja celotne
mu programu gršditve našega gospo
darstva in splošno družbenih potreb. 
Ta program je gospodarsko izražen v 
zadolžitvah, ki jih družbena predstav
ništva sprejmejo za gospodarske pano
ge in za posamezna podjetja. Revolu
cionarna zrelost in vztrajnost se bo 
pokazala v tem, da bodo kolektivi na
šli . svojemu podjetju pravo mesto v 
našem narodnem gospodarstvu. To pa 
se bo pokazalo ravno v tem, kako bodo 
izpolnjevali akumulacijo.

Na izpolnjevanju akumulacije pa je 
delavski razred dvakrat zainteresiran: 
prvič, akumulacija je edini izvor za 
uresničevanje našega gospodarskega 
programa socialistične graditve dežele 
in za izpolnjevanje splošno družbenih 
dolžnosti. Med temi splošnimi daja
tvami, ki so zajete v družbenem pri
spevku, so tudi dajatve, ki jih preje
mamo iz naslova socialnega zavaro
vanja, otroških dodatkov, za dopuste 
in podobno, ker to ni izraženo v skla
du plač. Poleg tega pa je delež vsa

kega posameznega delavca, ki ga on 
dobi od celotne vrednosti, ki jo napravi 
podjetje, odvisen od tega, kako pod
jetje sploh »stoji«, kako izpolnjuje ob
veznosti do skupnosti.

Delavski sindikati pa se bodo pre
ko svojih organizacij prizadevali, da 
se v našem delavskem upravljanju ta 
načela tudi uspešno uveljavijo.

Roman Albreht

»mojstri« bodo tisti, ki jim bomo iz
ročili s krvjo in znojem delavstva pri' 
borjene plodove in svoboščine.

To torej očrtuje lik delavskega na
raščaja. Izoblikovati tak lik je naloga 
vseh delavskih organizacij. Od Partije 
preko sindikatov do mladinskih orga
nizacij, od staršev-delavcev do moj- 
strov-delavcev. Mladinske delavske 
organizacije imajo pri tem svojo na
logo. Biti morajo politična sila delav
skega naraščaja. Predpogoj za to pa je, 
da mladinska organizacija smotrno 
vzgaja mladino. V organizacijo pride 
vsa mladež od 14 let in živi z organi
zacijo tja do 25. leta. To je ravno doba 
dozorevanja mladega človeka, doba 
rasti in razvoja, doba iskanja in obli
kovanja. Mladinska organizacija mora 
spremljati rast vsakega svojega člana 
— z njim mora preko svetovno nazor
skih razprav v biološka, tehnična, na
rodopisna, zemljepisna razglabljanja do 
osebnih problemov morale, fiziognomi
je človeka. V vseh teh razglabljanjih 
mora biti organizacija svetovalec in 
prijatelj. V razpravah se morajo mla
dinski voditelji bojevati nepopustljivo 
za to, da se izkrešejo pravilni pogledi 
na vsako načeto vprašanje.

Takoj ob tem pa je treba pograjati 
taka mladinska vodstva, ki jih član
stvo skoraj da ne pozna, mladince- 
voditelje, ki se ne upajo nastopati 
pred mladino, mladince, ki niso dovolj 
vztrajni pri uresničevanju nalog svoje 
organizacije, ker vse to duši mladinsko 
organizacijo kot politično silo delav
skega naraščaja. Mladinska organiza
cija je organizacija dejanj, političnega 
udejstvovanja. Kjer se mladinska vod
stva ne zavedajo dovolj tega, tam pro
nicajo celo med delavsko mladino tuji 
vplivi, pa bodisi od strani duhovščine 
ali pa malomeščanskih zanesenjakov.

Tudi svoje prosvetno udejstvovanje 
so mladinske organizacije zelo poživile. 
Toda dokaj premalo se uveljavljajo v 
društvih kot delavski naraščaj,' ki si 
tudi v društvih hoče ne le »kulture«, 
ampak ki si hoče izoblikovati svoj de
lavski obraz, svojo delavsko zavest.

Nedvomno je potrebno, da starejši 
delavci, komunisti, odborniki sindikal
ne organizacije z nasveti pomagajo 
mladincem pri skrbi za njihovo orga
nizacijo. jih uče društvenega delovanja 
in da so jim pripravljeni vedno pri
skočiti na pomoč. To pa je tudi naša 
delavska dolžnost.

Jeseničani pripravljalo železarski muzej
Na pobudo predsednika Sveta za in

dustrijo L.RS ministra Franca Lesko
ška. je bil spomladi 1950. leta ustanov
ljen na Jesenicah odbor za ustanovi
tev železarskega muzeja. Odbor si je 
oskrbel prostor za zbirni urad v pri
tličju stare šole in zagrabil krepko za 
delo. Pričel je zbirati razne dokumen
tacije o razvoju rudarstva in železar
stva na Gorenjskem, in priredil že v 
lanskem letu v počastitev 10. obletnice 
OF zanimivo razstavo pod naslovom 
»Prikaz železarske zgodovine Jesenic 
in okolice«. Odbor za ustanovitev že
lezarskega muzeja je bil pozneje pre
imenovan v Tehniški muzej na Jese
nicah.

Tehniški muzej na Jesenicah ima 
danes zbranih že okoli 1500 različnih

Za razredno pojmovanje delovne zaščite
skupnost samo izkoriščal. In prav dolž
nost delavskih sindikalnih organizacij 
je, da take ljudi pokažejo v pravi luči. 
Kačič se celo izgovarja, da se mu kot 
članu, upravnega odbora podjetja (pod
jetje ima samo 6 zaposlenih in so vsi 
člani VO) ne sme odpovedati služba. 
To je res! Toda, kaj pa naj bi Kačič 
delal v upravnem odboru, pa se ni 
vprašal. Če pa zanj ni prostora v uprav
nem odboru, ki bi ga moral zaradi ome
njenih prekrškov razrešiti, pa odpade 
še zadnja vejica, na katero Kačič ra
čuna.

Morda je prav ta primer za vse sin
dikalne odbornike prav poučen, poučen 
pa je tudi za naše dopisnike. Zato pa 
smo ga tudi zapisali.
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Odbornikom sindikalna podružnice 
železničarjev v Policanah

Vam, dragi odborniki sindikalne podružnice železničarjev v Polj
čanah, pišemo tole pismo! Pred kratkim smo prejeli vaše pismo. In 
o tem vašem pismu bi radi malo pokramljali, če ste za to? Seveda, 
kaj ne bi?

Sredi februarja smo v Delavski enotnosti objavili članek »Nič kaj 
razveseljive vesti o občnem zboru železničarjev v Poljčanah«, ki nam 
ga je poslal naš tamošnji stalni dopisnik. V tem članku je pisec pograjal 
občni Zbor in tudi navedel nekatere značilne slabosti. In vi ste se v 
pismu, ki ste ga poslali nam, res kar precej razhudili nad dopisnikom, 
češ da iz njegovega dopisa diha »nekaka mržnja do našega sindikata, 
odnosno izvršnega odbora«.

Skrbno smo prebrali še enkrat dopis o vašem občnem zboru in 
vaše pismo, s katerim se zgražate nad dopisnikom. Predvsem, kar roko 
na srce, v svojem pismu, ki ste nam ga pisali, niti z besedico ne zanikate 
nobene trditve, ki jih je navedel dopisnik. Iz tega se da sklepati, da 
je imel vaš občni zbor res občutne napake in da so torej glavne ugo
tovitve točne.

Strinjamo se z vami, da je potrebno »priznati tudi dobre strani«. 
Morda je dopisnik res pogrešil, da ni nekaj vrst posvetil tudi vašim 
uspehom. Toda, tudi vi sami ste v zadnjem pismu zelo skopi v nava
janju uspehov iz dela podružnice. Razen tega, da ste nam povedali, da 
'člani sodelujejo pri pevskem odseku, planinskem društvu, da ste sodelo
val i pri raznih prireditvah, nam niste nič povedali. O tem, kaj pa je bilo 
razveseljivega na samem občnem zboru, pa nam tudi ničesar niste na
pisali.

Vrnimo se spet k našemu dopisniku! Ko je dopisnik ugotovil sla
bosti vašega občnega zbora, je morda premalo pretehtal vse vzroke, ki 
so dovedli do slabosti, morda premalo precenil delo odbora in članov v 
posebnih, morda zelo težkih prilikah. Da, vse to mora dopisnik skrbno 
pretehtati, ker mora bralcem posredovati tako sliko, da bodo imeli pravo 
predstavo o deianskih razmerah. Tudi »hitrih« in nepremišljenih sodb 
dopisnik ne sme delati o stvareh. Vse te stvari, če jih dopisnik napravi, 
je treba pograjati, dopisnikove trditve popraviti. Tega se morajo zave
dati dopisniki in bralci.

Pripomb take vrste pogrešamo v vašem pismu. Vi ste se v svojem 
pismu lotili čisto drugega vprašanja, to je, navajate slabosti, ki jih je 
v svojem delu v organizaciji zagrešil dopisnik Kot pišete, je tudi on imel 
na občnem zboru kot predstavnik sveta slabo poročilo, da je slabo pri
pravil obljubljeno vam predavanje in podobno. Seveda so to stvari, ki 
so vse graje vredne. Toda, ni prav, da skušamo nekoga grajati samo zato, 
da bi prevpili svoje napake, ali pa se »maščevali« za grajo, ki nas je dole
tela. Kadar nas kdo pograja, moramo najprej sami pred seboj napraviti 
obračun: ali nas grajajo za stvari, ki smo jih napak napravili, ali pa po 
krivici. V prvem in drugem primeru moramo stvar pretresti temeljito, 
skrbno in trezno. Če je. graja upravičena, si bomo prizadevali popraviti 
slabosti, če pa je nepravilna, jo bomo s podatki ovrgli.

Če bi nam vi napisali kaj o tem, kako dela organizacija, kako po
vezuje člane, kako se organizacija družbeno uveljavlja, bi bilo to dokaj 
več vredno kot vaše zadnje pismo, ki je mestoma celo žaljivo in se člo
vek včasih kar ne more znebiti občutka, da takega pisma niso pisali 
zreli ljudje, ampak kakšen čuden užaljenec. Mi pa pričakujemo od 
novega izvršnega odbora predvsem to. da se bo organizaciji tako po
svetil, da bo postala ena izmed vzornih delavskih strokovnih organi
zacij. S to željo vas tudi pozdravljamo in vas prosimo, da se še kaj 
oglasite. UREDNIŠTVO

predmetov, ki najbolj nazorno govore 
o razvoju železarstva na Gorenjskem- 
Med drugim je tudi velik album foto
grafij. ki prikazuje železarsko indu
strijo tudi v besedi. Poleg Rekel jno- 
vega »Gruben Ka-techismus«, Zoje»ve 
glavne knjige fužin, iz leta 1844'raznih 
diplom s svetovnih in mednarodnih 
razstav, načrtov. Železarne v Skednju, 
je zbralo tudi oglarsko, rudarsko in 
kovaško orodje, stari mehovi, grodelj 
odlit v plavžu na Plavžu in na Stari 
Savi, na Javorniku, v Stari Fužini in 
Nomenju. Naravno, da so nastale s 
tolikšnim dotokom zgodovinsko važnih 
predmetov težave zaradi prostorov. 
Predmeti, v kolikor niso na razstavi 
»Prikaza železarske zgodovine Jesenic 
in okolice«, ki je še vedno odprta v 
telovadnici osnovne šole. so trenutno 
na zbirnem uradu v stari šoli. delno 
pa v graščini na Stari Savi, ki je pred
videna za železarski muzej. Čim bodo 
na razpolago stanovanja, bo graščina 
na Stari Savi preurejena v prvotno 
stanje in stavljena na razpolago žele
zarskemu muzeju. Pobudo za organizi
ranje. železarskega muzeja na Jeseni
cah je dal tovariš Franc Leskošek. 
Pri urejevanju in zbiranju materiala 
pa imajo zasluge univ. prof. ing. Re
kar, ki je dal prve organizacijske 
napotke, predsednik muzeja Franc 
Torkar ml., tako tudi njegov oče. in 
dalje Matija Sušnik, Slavko Smolej in 
z njimi vsi člani širšega odbora Teh
ničnega muzeja, ki so na dosežene 
uspehe lahko ponosni. Prepričani smo, 
da bo nastala v doglednem času iz za
nemarjene graščine na Stari Savi veli
ka. zgodovinska, kulturna ustanova, ki 
bo najboljši odraz železarskega raz
voja na Gorenjskem. Polde Ulaga

PRVE DOMAČE ELEKTRONKE 
ZA RADIJSKE APARATE

V izložbah Radio centra na Tera- 
zijah v Beogradu so pred dnevi raz
stavili prve tri elektronke za radijske 
aparate, ki jih je izdelal zavod RR 
(Radio rentgen) iz Niša. Zavod RR je 
izdelal tako imenovane usmerjevalke, 
ki pri radijskem aparatu spreminjajo 
izmenični tok v istosmerni tok. To je 
neobhodni sestavni del vsakega radij
skega aparata. Cena elektronke AC 1 
znaša 1300 din, to je manj, kakor je 
cena uvoženih elektronk istega tipa.

V TOVARNI»FRANC LESKOŠEK« 
SO ŽE PREDLAGALI KANDIDATE 

ZA NOV DELAVSKI SVET
V tovarni »Franc Leskošek« v Mari

boru se živahno pripravljajo na volitve 
novega delavskega sveta. V oddelkih 
in delavnicah razpravljajo, kako so po
samezni člani delavskega sveta delali V 
minulem letu. Razen tega pa so na se
stankih tudi že izbirali kandidate za 
nov delavski svet. V oddelku elektro- 
varilcev so na sestanek prišli prav vsi 
delavci. Iz tega oddelka so predlagali 
za kandidate novega delavskega sveta 
7 najboljših delavcev. Jože Holer

Ali si že izpolnil dolžnost 
do svojega lista?
Poravnaj naročnino in opozori tudi to
variša, naj stori isto! — Koliko' novih
naročnikov si pridobil?



PO OSMEM MARCU

ŽENI PREDSEDNICI DELAVSKEGA
Sveta in sindikalne podružnice
v sredi zabojev, polnih otroških

uric iz pločevine, aluminijastih krož- 
kov, škatlic in najrazličnejših ploče- 

g tastih izdelkov, kakršne izdelujejo v 
aturnusu, sem našel Pepco Skubičevo, 

y °lstra ekspedita. Prisrčno mi je segla 
bi,r°k°. Bila je vsa v delu, zato mi je 
g10 kar težko, da jo motim. In vendarl 

amo trenutek, je prosila, da jo poča- 
arn. Pohitela je opraviti nekaj majh- 

stvari. Rade volje sem počakal. Po- 
abil sem čas in malo »pokukal« po 

tovarni.
Večina delavk so žene. Ne mislite, 

a je tu lahko delo. Rekel bi, da na-

^°varišica Jožefa Skubic, predsednica 
delavskega sveta tovarne Saturnus

sprotno, njihovo delo je težko, odgo- 
v°rno in zahteva nemalo znanja. Greste 
'Palo z menoj, dragi bralci?
, Poglejmo v oddelek štirioglate em- 
“slaže! Stroj stoji pri stroju — več kot 

jih bo menda. Skoraj vsak ima dru- 
Sačno zmogljivost. Za vsako njegovo 
jPuho in vsak vijak pa ve Marija Moli- 
3eva. Njeno strokovno ime je upenjalec 
°r°dja. Mojster ji da brez kakšnih po- 
Sebnih navodil delovni nalog in Marija 
Ze mora znajti sama. Vedeti mora, na 
k®terem od strojev bodo izdelovali ta

oni proizvod. Privija, odvija, name
na in stroj je že pripravljen, da na 
Nk gib vestne delavke opravi to, kar 
j® treba. Veliko zna Marija. Skoraj 
da bi ji to zavidal. Seveda njeno delo 
P’ brez odgovornosti, kakor sama pravi. 
Stroj avtomat ima določeno število 
^bratov. Ce vijak le enkrat privije več, 
kakor je treba, je že nesreča tu. Dra
žen stroj bi se v hipu pokvaril. Ma
tijeva je še pred dvemi leti rezala plo- 
Pevino. Toda, ker je delavna in paz
ljiva, so jo premestili na to delovno 
^sto. Tudi tu vestno opravlja svoje 

Že 28 let je v tovarni.
. Alič rpanjši mojster svojega dela ni 
^tmka Pleiner. Dela pri avtomatskem 
“roju. Po svoiem znanju je pravi prav
iti ključavničar. Za vsako malenkost 
Pri stroju ve. Zato jo imajo v oddelku 
2elo radi.

Preveč bi bilo, če bi naštevali, kaj 
^se zna ta ali ona žena v Saturnusu ali 
kai vse zmorejo. Povem vam le eno. 
v teh dneh, ko je sneg težko prizadejal 
Paše gospodarstvo in so skoraj vsi mo- 
‘ki odšli na čiščenje snega, so jih žene 
Nadomestile. S pridnostjo so nadome
ščale izgubljene delovne ure. Čeprav so 
v Podjetju zaradi snežnih razmer iz
gubili okrog 8000 delovnih ur, so ven
darle izpolnili mesečni plan s 86.6%, 
kar je predvsem zasluga žena-delavk.

Od vseh zaposlenih v Saturnusu je 
skoraj tri četrtine žena. Nič ni potem 
čudnega, če si je kolektiv izvolil za 
predsednico sindikalne organizacije ženo 
— Štefko Dežmanovo in če je predsed
nik delavskega sveta prav tako žena — 
Ivanka Skubičeva.

S predsednico delavskega sveta in 
ljudskim poslancem Slovenije Ivanko 
Skubičevo sva po delovnem času ven
darle malo pokramljala. Tov. Skubiče
va je dejala, da si delavski svet pri njih 
prizadeva, da bi imelo podjetje čimvečji 
uspeh. Na vsakem zasedanju temeljito 
govorijo o gospodarstvu tovarne. Na 
zadnjem zasedanju so se na primer po
govorili o planu investicij — kaj bi bilo 
najbolj potrebno zgraditi ali popraviti.

Skoraj odveč mi je bilo po vsem tem 
povprašati, kaj misli, da bo moral de
lavski svet storiti v letošnjem letu. Toda 
vseeno sem jo vprašal. Takole je de

jala: Naloga novega delavskega sveta 
in nas vseh v tovarni bo, da bomo čim
bolj varčevali s surovinami in drugim 
materialom, da bomo dobri gospodarji. 
Zmanjšati bomo morali odpadke in še 
bolj skrbeti za dobre izdelke. Drugače 
ne bomo izpolnili nalog, kakor smo to 
obljubili. Delavski svet bo moral biti z 
delavci še bolj v tesnem stiku, tako da 
bo vsak vedel, kaj so razpravljali in 
sklenili in kaj mu je treba storiti.

Mimogrede rečeno, delavci in delav
ke Saturnusa se zelo zanimajo za go
spodarstvo in gospodarska vprašanja. 
2e šesti teden imajo v podjetju gospo
darska predavanja. Razen članov de
lavskega sveta pa pride na predavanja 
tudi vedno precejšnje število drugih 
delavk in delavcev. V nov delavski svet 
so z anketo predlagali najboljše delav
ce in delavke, ki zaupajo, da bodo pod
jetje vodili v dobrobit skupnosti.

Žene Saturnusa so prejšnji teden 
prav lepo proslavile svoj praznik. Lepo 
prireditev so imele, o kakršni so pred 
desetletji lahko le sanjale. Kolektiv je 
takrat nagradil 24 najzaslužnejših žen 
z novo vrsto električnih kuhalnikov.

V "Iskri" vodi organizacijo žena-delavka
član Centralnega sveta Zveze sindikatov Jugoslavije

Letos so člani sindikalnih organiza
cij še prav posebno skrbno izbirali od
bornike v izvršne odbore. Le malo čla
nov je namreč takšnih, ki se ne bi za
vedali, kako važno nalogo imajo letos 
in vsa leta naprej delavski sindikati. 
Le-ti morajo namreč čimbolj krepiti 
delavsko upravljanje, biti morajo naj
boljša vez med delavskimi sveti in osta
lim kolektivom. Sindikalne organizacije 
morajo vzgajati svoje člane in vse osta
le v kolektivu v dobre gospodarje. To 
nalogo pa lahko izpolnijo le takrat, 
tedaj in tam, če so v njenem vodstvu 
dobri člani. Hvalevredno je to, da je 
med sindikalnimi odborniki tudi veliko 
žena. Tudi letos so člani izvolili v sin
dikalna vodstva precej žena. Ponekod 
celo žene vodijo organizacije, so pred- j 
sedniki sindikalnih podružnic. Med že- ! 
nami, ki so na odgovornih mestih v j 
sindikalnih organizacijah, je tudi pred- j 
sednica sindikalne podružnice v tovarni , 
»Iskra« v Kranju.

Le redkokateri delavec v Kranju ne 
pozna Pepce Jež, predsednice podruž
nice. Delavci in delavke Kranja so jo 
lani izvolili kot delegatko za II. kon
gres Zveze sindikatov Jugoslavije, kjer 
je bila tudi izvoljena v Centralni svet. 
Jugoslavije. Najbolj pa jo poznajo de
lavci »Iskre« sami. Od 1946. leta že 
aktivno dela v sindikalni organizaciji. 
Bila je tajnik pododbora, nato predsed
nik, zatem pa je vodila v podružnici 
kulturno-prosvetno delo. No, in sedaj 
je predsednica sindikalne organizacije 
v »Iskri«, in kakor pravijo na Repub
liškem odboru kovinarjev Slovenije je 
to ena najboljših sindikalnih odbornic.

Tov. Pepca Jež je že pred vojno ve
dela, kje je njeno mesto. Komaj 16-

letno dekle je bila, ko je v »Jugočeški« 
vzplamtela velika stavka tekstilnih de
lavcev. V stavki je sodelovala. Od ta-

V založbi „Rad" so izšle tele knjige

Tovarišica Pepca Jež, predsednica sin
dikalne podružnice Iskre in član Cen

tralnega sveta ZSJ

krat, ko je začela delati v tovarni, pa 
do leta 1938 je bila članica URS-ovih 
sindikatov. Zato ji tudi danes ni žal 
časa in truda in marljivo dela v sindi
kalni organizaciji svojega podjetja.

PRAZNIK ZENA V SEVNICI
Le malokdaj se kdo oglasi iz naše 

Sevnice in zato izgleda, kakor da bi 
spali. Vendar v resnici ni tako. Če 
prideš v naš kraj in malo pregledaš 
tamošnje življenje ugotoviš, da vendar 
nekaj delamo. Te dni smo imeli pro
slavo namenjeno ženam-borkam, poča
stili pa smo tudi spomin na tiste, ki so 
dale življenje za svobodo in srečno bo
dočnost naše domovine.

Po uvodnih besedah je zapel moški 
in nato še ženski pevski zbor par pe
smi. Ta pevski zbor delavcev »Kopi-

Delavsko društvo »Kajuh« — za praznik žena
V soboto popoldne so žene Šoštanja 

Prišle na proslavo dneva žena v to- 
yarno usnja. Delavsko društvo »Ka- 
luh« jim je pripravilo lep spored. Mla
dinska dramatska sekcija se jim je 
Predstavila z igro »Mačeha in pastor- 
ka«. v živi sliki in besedi so pokazali 
skrb Marije Ravljen. predsednice AFZ 
Za šoštanjske otroke. Vrstile so se glas
bene, pevske in recitacijske točke. Na 
Proslavi je bilo 34 članov Zveze bor

cev, med njimi večina žena, odlikovanih 
za požrtvovalnost v času ljudske revo
lucije.

34 ŽENA ODLIKOVANIH
V Mostah so na lepi kulturno-pro- 

svetni prireditvi, ki jo je pripravila 
Zveza borcev razdelili odlikovanja za 
zasluge v NOB 77 članom Osvobodilne 
fronte. Med odlikovanci je bilo tudi 
34 žena-bork.

Treča internacionala — druga knji
ga — V. I. Lenin — v cirilici in latini
ci, 505 strani, broširano 230 dinarjev, 
vezano 280 dinarjev.

O kulturi i vaspitanju — V. I. Le
nin — v cirilici in latinici vezana in 
broširana.

Izabrana pedagoška dela — V. G. 
Belinski — v cirilici 50 din, 304 strani.

Istorija jugoslovenske književnosti 
— v cirilici — 339 strani — 195 din.

Francuski pomočni pravilni in ne
pravilni glagoli — M. Gajačič — 71 
strani, 50 din.

Mašinski elementi i delovi — inž. 
M. Markovič — za drugi in tretji raz
red šol učencev v gospodarstvu in in
dustrijskih šol. V cirilici, 308 strani — 
139 dinarjev.

Tehnologija materiala — inž. B. Mi
loševič — vadnica za 1. in 2. razred 
šol učencev v gospodarstvu in indu
strijskih šol. V cirilici, 335 strani.

tarne« obstaja šele par mesecev, ven
dar je bil nastop na tej proslavi že 
njegov četrti javni nastop.

Na proslavi so bile odlikovane za
služne borke in aktivistke za njihovo 
požrtvovalno delo v času NOB. Ob 
zaključku pa so zaigrali pionirji sevni- 
ške gimnazije svojim mamicam prijet
no igro »Desetnica«.

Naslednjega dne pa je odšel mla
dinski pevski zbor skupno s članicami 
AFZ iz Sevnice obiskat onemogle 
starčke v dom na Impolce. Žene so 
starčke obdarovale s pecivom in vinom 
ter jim zapele nekaj pesmi. J.T.

PROSLAVA V ČAST DNEVA 
ŽENA V LITOSTROJU

V petek zvečer je bila v veliki kino 
dvorani Litostroja svečana proslava v 
čast Dneva žena. V programu je sode
lovala mladinska godba industrijske 
šole Litostroja, pevsko društvo delav
skega kulturnega društva in dramska 
družina. Program je zelo dobro uspel 
Za zaključek pa je bil predvajan še 
umetniški film. Anton Zrnec

JCu&tuKni zapiski
V novembru mesecu preteklega leta 

je potoval po Jugoslaviji švicarski 
književnik M auric e Zermatt e n, 
ki je pred kratkim objavil v švicarskih 
listih štiri zanimive članke o Jugosla
viji. V člankih se pohvalno izraža o 
gospodarskem in kulturnem napredku 
naših narodov, najbolj pa ga je pre
senetila naša enotnost in čvrsta vera 
jugoslovanskih narodov v svetlo pri
hodnost. Opisuje tudi našo borbo za 
neodvisnost in pravi: »Vsak dan bolj 
sem prepričan, da je odpor Jugoslo
vanov ruskemu podjarmljenju pošten 
in upravičen.«

« * *

Člani sindikalne podružnice pod
jetja »Beton* v Celju so ustanovili no
vo kulturno-umetniško društvo, ki so 
ga imenovali po mladem inženirju, 
padlem partizanu Radu Iršiču. — 
No ustanovnem občnem zboru so spre
jeli vrsto važnih sklepov. Najprej pa st 
bodo dogradili sindikalni dom, da bodo 
lahko čimprej »na svojem« pokazali 
svoje sposobnosti.

• * *

V počastitev Njegoševe stoletnice je 
filmsko podjetje Črne gore izdelalo 
dokumentarni film »Njegoš*. V filmu 
nastopajo najboljši umetniki beograj
skega gledališča.

* * *

V zadnjem času se je kulturno živ
ljenje v Radečah močno razgibalo. 
Gledališka sekcija kulturnega društva 
»Ivan Cankar« je v preteklem me
secu uprizorila igro »Zadrega nad za
drego« in jo nato še trikrat ponovila. 
Pri njih je gostovala tudi dramska 
družina papirnice z igro »Dom Ber
narde Albe«. Dramski odsek kultur
nega društva pa pripravlja še več iger, 
ki jih bo uprizoril še v tej sezoni. Pev
ski zbor se prav pridno vadi za kon
cert, ki ga bo imel v naslednjem me
secu in tudi ljudska univerza dobro 
deluje.

• * *

V Ljubljani je izšla I. številka no
vega štirinajstdnevnika za politična, 
gospodarska in kulturna vprašanja — 
»Naši razgledi«. V listu je mno
go koristnih zapiskov z zunanjepoli
tičnega kot z notranjega, gospodarske
ga in kulturnega področja. Prav goto
vo bodo vsi, ki bi radi globlje spoznali 
posamezna vprašanja in ki bi rodi čitali 
pestre strokovne in politične spise, z 
veseljem posegli po tem novem listu.

* • *

Centralna ljudska univerza v Ljub
ljani je ustanovila delavske gimnazije 
v Mostah, Šiški in na Viču. Odziv za 
vpis je bil prav razveseljiv Prvi razred 
obiskuje v Mostah 38, v Šiški 72 in na 
Viču 30 slušateljev. Po večini so to de
lavci in delavke — manj je uslužbencev 
— ki so resno doumeli potrebo po na
daljnji splošni izobrazbi in jim je mno
go do tega, da si pridobe čimveč zna
nja.

* * *

Po vsej Sloveniji so se v zimskem 
času vršili kuharski in izobraževalni 
tečaji Prav posebno se je v organizi
ranju tečajev izkazal Ormož z okolico. 
Tovarišica Škorčičeva, ki je z velikim 
uspehom zaključila tečaj v Ormožu, je 
organizirala še tri tečaje, ki so se pred 
kratkim uspešno končali Zanimanje 
za gospodinjske tečaje je med našim1 
dekleti zelo veliko, saj se nekatere pri
hajale celo iz 10 km oddaljenih vasi

Na občnem zboru Kulturno-prosvet- 
ne zveze Črne gore so sklenili urediti 
po vsej republiki vaške knjižnice in 
čitalnice. Akcija »Mesec dni vaških

knjižnic« je našla pri množičnih orga
nizacijah polno razumevanje. Po vseh 
večjih krajih so priredili predavanja o 
pomenu knjige, ponekod pa so imeli 
tudi razstave.

* * *

Pred dnevi so imeli v Zagorju pre
davanje dr. Čermelja o tržaškem vpra
šanju. Iz njegovega predavanja so 
udeleženci zvedeli marsikaj iz zgodo
vine naših primorskih bratov, zlasti pa 
še iz zgodovine beneških Slovencev. Zal 
je bila udeležba zelo slaba. Prisostvo
valo je le okrog 40 starejših in 60 mla
dincev iz rudarske šole in gimnazije. 
Pogrešali pa smo delavce, zlasti rudar
je, čeprav so na predavanje opozorili 
vsa podjetja.

• * »
V Bolgariji so sklenili, da se bodo z 

veliko vnemo pričeli učiti ruski jezik. 
Zato so ustanovili 3846 tečajev z 82.147 
tečajniki. Ne dolgo potem pa je začel 
list »Otačestveni front« jokati nad uso
do teh tečajev, ker so spoznali, da so 
bili samo na papirju. Manjkalo je to in 
manjkalo je ono ali eno in najvažnej
še so pozabili napisati: manjkala je vo
lja zasužnjenega naroda za učenje oku
patorjevega jezika.

V Baranji deluje 17 madžarskih kul- 
turno-umetniških društev, ki se prav 
sedaj pripravljajo za rajonske kultur- 
no-umetniške festivale. Spomladi, ko pa 
bodo zaključili z rajonskimi festivali, 
bodo priredili skupen kulturni nastop.

* * *

Opera hrvatskega skladatelja Jako
va Gotovca »Ero iz onega sveta« je na 
sporedu v dunajski operi. Pred nedav
nim so jo z velikim uspehom izvajali v 
Linzu. To opero so doslej predvajali
na 25 evropskih odrih.

* » •

Slovensko narodno gledališče v Tr
stu, ki se je v nekaj letih svojega ob
stoja uveljavilo kot zrelo umetniško te
lo, pripravlja ustanovitev poklicnega 
mladinskega gledališča. Ko bo ta zami
sel izvedena, bomo po zaslugi tržaškega 
gledališča dobili prvo slovensko poklic
no mladinsko gledališče.

• * *

Pred dnevi je minilo 8 let, kar sta 
v bojih slavne XIV. divizije na Štajer
skem padla kulturna delavca — revo
lucionarja pesnik Kajuh in kipar Belač. 
Oba sta bila — kakor še toliko drugih 
— svetal primer izobražencev in umet
nikov, ki so ves svoj talent, svoje zna
nje in svoje življenje posvetili nosilcu 
osvobodilnega boja in revolucije — de
lavskemu razredu in vsemu slovenske
mu delovnemu ljudstvu.

27 knjižnic iz Ljubljane, Celja in 
Maribora je v letu 1951 izposodilo 100 
tisoč knjig več, kakor vseh 855 knjiž
nic v bivši Dravski banovini. Celjska 
mestna knjižnica je imela 1946. leta 
7000 knjig in 6000 obiskovalcev. V letu 
1951 pa je narasla knjižna zaloga na 
18 000 zvezkov. Obiskovalcev je bilo 
30 000, izposojenih knjig pa 91.000 V 
vseh teh knjižnicah se je v poslednjem 
času število bralcev zvišalo za 5000. Te 
številke pričajo, da naš delovni človek 
rad in vse češče prihaja v knjižnico, če 
ta le lahko kolikor toliko ustreže nje
govim željam.

V zbirki Izbranih mladinskih del iz 
tujih slovstev je italijanska založba 
Marzocco v Firenzi izdala ob koncu 
lanskega leta tudi delo slovenskega pi
satelja Toneta Seliškarja povest »Bra
tovščina sinjega galeba«. Povest je bila 
že večkrat ponatisnjena in prevedena, 
sedaj pa se je tem prevodom pridru
žila tudi italijanska izdaja.

Razmišljanja ob občnem zboru
delavskega društva , J trie Rožanc“

, Med poznanejšimi sindikalnimi kul- 
btrno-umetniškimi društvi je nedvomno 
°ruštvo ljubljanskih železničarjev »Ti- 

Rožanc«. To društvo, ki je bilo 
osnovano v povojnih letih, je sprejelo 
Oase nalogo, da oživi lepe prosvetar- 

tradicije ljubljanskih železničarjev 
‘šato bo povsem razumljivo, da se je 
°o samem snovanju društva zgrnilo 
okrog slednjega celo nekaj tisoč članov.

Toda, kakor že nekatera druga sin
odalna društva, se je tudi »Tine Ro- 
Zanc« kmalu po ustanovitvi začel eno- 
atransko razvijati. Posvetili so se samo 
Oelu posameznih amaterskih umetni
kih skupin, kot je pevski zbor, dram- 
®ka sekcija, godba jn podobno ter nji
hovim pripravam za javne nastope, po- 
ysetn pa so zanemarili društveno živ- 
t-Oje, v katerem mora biti pravzaprav 
.z.'šče dela delavskih društev. Končni 

0“j delavskih društev vendar ni izčr- 
z nastopi posameznih, razmeroma 

?zkih umetniških skupin, ampak za- 
lotna široko prosvetno delovanje, dru- 
tveno življenje, oblikovanje zavednih 

zrelih delavcev s širokim prosvet- 
nirn obzorjem. To pa je mogoče doseči 
aamo z dobrim notranjim življenjem 
Ojuštva. Nastopi pa so samo izraz tega 
Zl vij en j a v društvih. Zato tudi ne gre 
Samo za to, da delavska društva pri
jajo svoje prireditve, ampak je važ- 
ho, da te prireditve nosijo notranji pe- 
at delavskih društev, da pomenijo

obliko uveljavljanja delavcev v jav
nem življenju.

Ker se je »Tine Rožanc« preveč 
zaprl samo v življenje posameznih 
amaterskih umetniških skupin, so se 
v društvu začele postopoma kazati 
slabe posledice tega. Ostra ločitev med 
aktivnimi in podpornimi člani je imela 
za posledico odtujevanje društva od 
železničarjev. Medtem ko so ostali pod
porni člani brez pravic v društvu (ni
majo volilne pravice, ne morejo biti 
voljeni) in ko društvo sploh ni poskr
belo za notranje društveno življenje, 
so posamezne umetniške skupine vse 
bolj zapadale malomeščanskim vpli
vom. Dolžnost podpornih članov je bila. 
da plačujejo članarino, da agitirajo v 
podružnici, da denarno pomagajo dru
štvu in da obiskujejo prireditve dru
štva. S tem pa so povedane tudi vse 
pravice teh podpornih članov.

Istočasno s tem pa so zelo razcve
tele v društvu težnje po »umetniški 
kakovosti in dognanosti«. Društvo je 
nastavilo celo vrsto poklicnih kulturnih 
delavcev in se spreminjalo v prikrito 
polpoklicno zbirko umetniških skupin 
Kriterij za sprejem v nekatere skupine 
je bil tak, da so res lahko prišli vanje 
le ljudje s primerno predhodno izobraz
bo, medtem ko je bilo delavcem so
delovanje skoraj onemogočeno. Vse to 
so zagovarjali s tem, da ne smejo do
voliti, da bi padla »umetniška« raven

renomiranega društva Težnja po za
služkarstvu je šla tako daleč, da so v 
društvo sprejemali tudi »kulturne 
krošnjarje«, kot je bil zabavni orkester 
»Metro«, ki je rabil sindikalno firmo 
in je bil za to pripravljen društvu pla
čevati določeno provizijo, Enake »kup
čije« so sklepali tudi s posameznimi 
»neuveljavljenimi malomeščanskimi 
kulturniki«.

Seveda železničarji niso mogli biti 
hladnokrvni ob teh nezdravih pojavih 
v društvu. Preteklo leto so izključili 
iz društva 3 člane, ki niso hoteli nika
kor poslušati nasvetov članstva. Poleg 
tega je upravni odbor sklenil in izklju
čil iz društva »kulturno krošnjarsko« 
skupino »Metro«, ki je z društvenimi 
glasbili igrala za visoke honorarje raz
ne zahodne glasbene zablode po naših 
plesiščih.

O vseh teh stvareh pa so zelo po
drobno razpravljali na zadnjem občnem 
zboru društva. Prav ta občni zbor je 
pokazal, da so Rožančevi krenili na 
novo pot. Izvedli so neke reorganiza- 
cijske ukrepe. V bodoče bo društvo 
imelo plenum, v katerega bodo voljeni 
lahko vsi člani in ne samo »aktivni« 
Naloga tega plenuma bo, da poskrbi za 
vsetranski notranji razvoj društva, ta
ko da bo res delavsko, da bo skrbelo 
za prosveto železničarjev. Društvo so 
tudi preimenovali v »Delavsko kultur
no društvo Tine Rožanc«. Precej so 
razpravljali tudi o raznih oblikah not
ranjega društvenega delovanja. Skle
nili so tudi odpraviti poklicne vaditelje 
in strokovne vodje. Doslej je društvo 
plačevalo ali honoriralo 10 strokovnih

vodij, za kar je društvo izdalo samo 
v preteklem letu 300.000 din. Kaj po
meni ta vsota, bomo razumeli, če ve
mo, da je v društvu vsega 277 članov, 
to se pravi, za vsakega aktivnega člana 
je stal samo strokovni voditelj preko 
1000 din letno. Z vsemi temi zaključki

nam »Tine Rožanc« obeta postati res 
pravo delavsko društvo.

O teh stvareh pa bodo morali raz
misliti tudi v društvu Jože Moškrič, 
Janko Premrl-Vojko, ki bolehajo na 
marsikateri podobni slabosti, kakršne 
se je Tine Rožanc že zavedel. V. S.

Mošhričevci — spominu heroja
čigar ime nosijo in ob čigar idealih se vzgajajo

Med prvimi prosvetnimi društvi, ki 
so si jih po zadnji vojni osnovali člani 
sindikatov, je tudi društvo »Jože Mo 
škrič«. To društvo je ob nastanku zbra
lo v svojih vrstah predvsem grafični 
naraščaj, kasneje pa je v društvo pri
šla tudi ostala mladina. Društvo nosi 
ime znanega grafičnega delavca Jožeta 
Moškriča, v našem delavskem gibanju 
in še posebej v osvobodilnem boju ene
ga najzvestejših sinov delavskega raz
reda.

Simbol Jožeta Moškriča je za pro
svetno društvo tem pomembnejši, ker 
je bil prav on eden izmed neutrudnih 
prosvetarjev, organizator delavskih dru
štev in skrbni društveni delavec. Za 
napredna načela, katera je tako zvesto 
učil vse v svoji okolici, je v osvobodil
nem boju tudi junaško padel. Ob deset
letnici naš ljudske vstaje je bil Jože 
Moškrič razglašen za narodnega heroja.

Da počasti spomin Jožeta Moškriča, 
je društvo, ki nosi njegovo ime in ki si 
prizadeva tako vzgajati svoje člane, kot 
je to nesebično in zvesto delal Moškrič, 
pripravilo slavnostno akademijo. Aka
demija je bila minuli teden v veliki 
dvorani slovenske filharmonije.

Uvodoma je Janez Kocmur, predsed
nik društva, orisal lik Moškriča, delav
ca, prosvetarja, upornika, junaka, zve
stega sinu slovenske zemlje in delav
skega razreda. Potem so člani društva 
predvajali ob sodelovanju orkestra JLA 
skrbno izbran program. Skoda je samo, 
da izvedba posameznih točk ni bila na 
višini, kakršne smo že navajeni od mo- 
škričevcev.

Tako se je društvo dostojno oddol
žilo spominu junaka Moškriča, svetal 
lik Moškriča, delavskega prosvetarja, 
pa je napolnil srca ne le članov dru
štva, ampak vseh prisotnih.
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()&■ K&&U dogodkov v .ph.etekžam tednu
Naša sindikalna delegacija, ki je bila 

več tednov na obisku v Zahodni Nemčiji, 
se vrača v domovino. Pred odhodom je 
vodja delegacije Nikola Vujanovič izjavil, 
da delavski razred Zahodne Nemčije želi 
sodelovati z delavskim razredom Jugoslavije 
in ostalimi miroljubnimi narodi.

V zahodnonemških političnih krogih pri
pisujejo obisku jugoslovanske delegacije ve
lik pomen Pri razgovoru s sindikalnimi in 
ostalimi odborniki in javnimi delavci so 
člani naše delegacije opazili prav posebno 
Zanimanje za našo socialno zakonodajo in 
delavske svete.

*
Nekateri egiptovski krogi menijo, da bo 

novi predsednik že v začetku pogajanj do
segel sprejem načela o evakuaciji Britancev 
s področja Sueškega prekopa in načelo o 
enotnosti Nilske doline. Prav tako poudar
jajo, da bodo Britanci priznali kralja Faruka 
za kralja Sudana. Egipt pa bi kot odgovor 
na vse to bil pripravljen privoliti v dolo
čeno obliko pokrajinske obrambne skupnosti. 

*
Češkoslovaški trgovinski ataše v Mežiku 

je prosil mežiško vlado za zatočišče. Izjavil 
"e, da ne bo ostal v službi češke vlade, 

er se ne strinja z njeno politiko.C
Proces v bucci je preložen, ker se 

sodniki ne počutijo dobro. Italijanskim 
iredentistom je uspelo, da so postavili 
pred sodišče 52 bivših italijanskih par
tizanov, ki so sodelovali z našo narodno 
osvobodilno vojsko in jih obtožili na
rodne izdaje. Pred kratkim je bil pro
ces odložen zaradi tega, »ker se sodniki 
slabo počutijo«.

»O, vsemogočni, pomagaj nam. da 
jim dokažemo, da so izdajalci in zlo
činci. ker so se borili proti nam.«

Po večdnevni vladni krizi je neodvisni 
poslanec francoske skupščine Antoine Pinay 
sestavil novo vlado, v kateri sodelujejo štir
je poslanci neodvisnih, štirje radikali, štirje 
pripadniki ljudsko republikanskega gibanja

NEMŠKI DELAVCI SE ZANIMAJO ZA NAŠE 
DELAVSKE SVETE - HILALI PAŠA UPA
V HITER SPORAZUM - ČEŠKI DIPLOMAT 
PROSIL ZA ZATOČIŠČE - VLADNA KRIZA
V FRANCIJI REŠENA - NOVO IZZIVANJE 
SATELITOV SOVJETSKE ZVEZE - »DELAV
SKA SODIŠČA« NA ČEŠKOSLOVAŠKEM — 
NESOGLASJA MED KONSERVATIVCI — 
SOVJETSKI STROKOVNJAKI NA MADŽAR
SKEM - TUDI MED LABURISTI SO NE
SOGLASJA - PROCES V LUCCI — STAR- 
CHENBERGOVO PREMOŽENJE POD DR
ŽAVNO UPRAVO - V ITALIJI STAVKA 
60.000 RUDARJEV — V GRČIJI PRIPRAV
LJAJO NOVE PROCESE PROTI ČLANOM 
KP - SOVJETSKA ZVEZA IZKORIŠČA SA
TELITSKE DRŽAVE - V ANGLIJI NARAŠČA

BREZPOSELNOST

in po dva poslanca iz Zveze republikanskih 
socialistov in kmečke stranke.

Pinav je napovedal spremembo davčnega 
sistema in spremembo ustave, ki naj pre
preči nestabilnost vlade.

*

V soboto je neko letalo, ki je priletelo 
iz Romunije, dvakrat prekršilo naš zračni 
prostor. Jugoslovanska vlada bo zaradi tega 
najnovejšega obmejnega izzivanja ostro pro
testirala pri romunski vladi.

*
Na Češkoslovaškem so ustanovili poseb

na »delavska« sodišča, ki bodo sodila »kr
šilce delovne discipline«. Ta sodišča smejo 
izrekati zaporne kazni celo za več mesecev.

Nekateri konservativni krogi Anglije so
dijo, da bi utegnil ukrep vlade o ukinitvi 
brezplačnih zdravniških receptov povzročiti 
nezadovoljstvo med prebivalstvom ter zelo 
Škodovati konservativni stranki. Nekaj kon
servativnih poslancev je prav tako nezado
voljnih z ukrepi vlade, ki bo zvišala pod
pore za graditev hiš, in to v času, ko so 
gospodarske razmere Anglije zelo težavne. 

*
Na Madžarsko je prispelo 450 sovjetskih 

strokovnjakov z nalogo, da nauče madžarske 
delavce »novih delovnih metod«. Najprej so 
ti strokovnjaki povečali nadzorstvo nad de
lavci in okrepili že tako velik teror.

*
Vodja levega krila angleških laburistov 

Aneurin Bevan je poslal vodstvu svoje stran
ke pismo, v katerem zahteva, naj se skliče 
nujen sestanek izvršnega odbora stranke. 
V pismu želi, da bi na tem sestanku pro
učili spor. ki je nastal med laburističnimi 
poslanci, ko je Bevanova skupina, namesto 
da bi se glasovanja vzdržala, glasovala proti 
oborožitvenemu načrtu konservativne vlade. 
Glasilo laburistične stranke Daily Herald 
je po tem glasovanju prvič odkrito nastopilo 
proti Bevanu s trditvijo, da »njegov nastop 
slabi borbo svobodoljubnih narodov«. Tednik 
»Tribune« pa graja vodstvo laburistične 
stranke, ki bi moralo v času. ko so v ne
varnosti socialne pridobitve laburistične vla
de, pokazati več hrabrosti in odločnosti, ne 
pa brez pomisleka sprejeti oborožitveno bre
me, ki ga je Angliji vsilila konservativna 
vlada.

*

Zveza borcev Jugoslavije je s posebnim 
pismom opozorila Svetovno federacijo bivših 
borcev na proces proti 52 bivšim italijan
skim partizanom, ki je bil pred kratkim 
odložen, ker se sodniki »ne počutijo več 
dobro«.

V pismu Zveza borcev Jugoslavije prosi 
generalnega tajnika, naj o tem procesu ob
vesti vse nacionalne organizacije, upravni 
svet Svetovne federacije pa naj protestira

pri italijanski vladi zaradi kršitve yiirovne 
pogodbe. Italija se je namreč v mirovni po
godbi zavezala »da ne bo preganjala itali
janskih državljanov, posebno pripadnikov 
italijanskih vojaških sil zaradi tega. ker so 
izražali simpatije za stvar zavezniških sil, 
ali so izvajali akcije v korist tej stvari«.

Obenem izraža Zveza borcev Jugoslavije 
bojazen da bi bil ta proces samo -uvod 
v nove procese proti bivšim italijanskim 
partizanom.

*

V francoski galeriji. V Franciji se 
kar zapovrstjo menjajo vlade. Nobena 
ne more prebroditi resnih gospodarskih 
težav, ki pretresajo deželo.

Kako si mali Janezek zamišlja »petelinji dvoboj« v Nemčiji

»Kam bodo pa sedaj obešali slike, 
če še ta vlada pade?«

Pred drema mesecema je avstrijsko so
dišče vrnilo vse premoženje bivšemu hitler- 
jancu Starchenbergu. kar ie povzročilo očit
no zgražanje med avstrijskim ljudstvom. Po 
dveh mesecih parlamentarnih borb so so
cialisti, ki so zahtevali, da se vse premo
ženje nacionalizira, privolili v kompromisni 
predlog, s katerim preide premoženje kneza 
Starchenberga pod državno upravo, sam knez 
pa ga bo še nadalje upravljal kot pravni 
lastnik.

*
V Italiji je začelo stavkati frO.noo rudar

jev, ki zahtevajo od lastnikov rudnikov, da 
se jim zvišajo plače in zajamči varnost pri 
delu. Rudarski sindikat je izrazil tudi svojo 
solidarnost s sicilijanskimi rudarji, ki stav
kajo že poldrug mesec.

*
Grška vojaška sodišča pripravljajo nove 

procese proti članom K P. hodili bodo deset 
članov KP Grčije, ki so jih aretirali v 
Pireju, in odsotne člane politbiroja pod vod
stvom Zahariadesa, ki so prav tako obtoženi 
vohunstva.

*
Madžarska je pred kratkim dobila na

logo, da poveča izvoz petroleja v Rusijo ia 
30 °/i. Poleg tega mora pošiljati v Rusijo 
70 e/a proizvodnje aluminija in navadnega 
orožja v obliki reparacij.

V naj večji tovarni orožja na Češko
slovaškem — »Skoda«, ki se sedaj imenuje 
»Leninova tovarna«, bodo morali letos zvi
šati proizvodnjo za 389/s v korist Sovjetske

Naj več j e ladjedelnice ^ na Poljskem in 
v Romuniji delajo izključno za SZ.

Sovjetske satelitske države se vedno bolj 
oborožujejo. hkrati pa pada življenjska ra
ven. V nekaterih naprednejših državah se 
ta raven že približuje življenjski ravni 
v Rusiji.

š - - -
Avgusta meseca lanskega leta je bilo 

v Angliji 290.000 brezposelnih, sedaj pa je 
to število naraslo na 378.000 delavcev. Ne 
varnost je, da se bo število brezposelnih 
stalno dvigalo, če vlada in parlament ne 
bosta storila potrebnih korakov.

Minister za delo v konservativni vladi 
je izjavil, da je povečana brezposelnost po
sledica pomanjkan ja tekstilnih surovin. In - 
dustrijci pa govore, da bi bilo potrebno 
s povečano brezposelnostjo prisiliti delavce, 
da bi bolje delali.

*
Po zgledu Budimpešte so pričeli tudi v 

Bukarešti r veliko čistko. Množi se število 
policijskih preiskav in deportacij. Izdali so 
tudi nove osebne legitimacije, v katerih^ je 
napisano, če je poklic tiste osebe državi 
koristen ali ne. Namen teh ukrepov je »oči
stiti« Bukarešto, pripraviti stanovanja so
vjetskim strokovnjakom in priskrbeti de
lovno silo za industrijska središča.

Ali že veste ...?
... da je »dušni pastir« Jančič iz 

Št. Petra v Savinjski dolini zelo velik 
zagovornik »morale«. Ce pride ženska v 
cerkev brez rute na glavi, jo kar s 
prižnice ozmerja in napodi iz »hiše 
božje«. Agilni dušebrižnik je v želji, da 
bi imel dober pregled nad »verskim« 
delovanjem svojih ovčic organiziral 
posebne obveščevalce, ki hodijo ob ve
čerih od hiše do hiše prisluškovat, če 
se opravljajo večerne molitve. Obve
ščevalci mu poročajo tudi o zasebnem 
življenju ljudi, kar seveda rabi »go
spod« župnik. Kako je to v skladu s 
poštenim ponosom naših ljudi, pa res 
ne vemo. Taka je njihova morala.

Kako skrbi Jančič za moralo svojih 
faranov, pa nam pove tudi tale dogo
dek:

Henriku De Gianu je umrla mati. 
Prosil je župnika naj jo cerkveno po
koplje. Toda, ker mati že dolgo časa 
ni bila v cerkvi, bi njeno dušo rešilo 
le kakršno koli darilo. In fajmošter 
se je spomnil, da potrebuje 15 kg fir- 
neža. Kaj je hotel »nesrečni« De Gian? 
Dobil je firnež in ga daroval župniku, 
da »reši dušo« svoje matere.

... da je »dušni pastir« Ivan Vodo
pivec na prošnjo odbornika KLO Št. 
Gotarda naj bi s prižnice oznanil, da 
naj spravijo ljudje s svojih streh sneg, 
odgovoril: »Kaj me to briga. Sedaj me 
znate poiskati, drugače se pa nihče ne 
zmeni zame.«

O, ubogi gospod dušebrižnik. Pa je 
res hudo, če se nihče ne zmeni zanj. 
Da pa bi izpolnili njegovo vročo željo, 
smo se nanj spomnili, ko smo čitali 
knjigo »Belogardizem«. Spoznali smo, 
da se je zanj pozanimal tudi Franček 
Saje, ki je o njem napisal tole: »Ko 
so Italijani 29. .avgusta 1942. leta do
segli severno črto svoje ofenzive v 
Suhi krajini, so moški iz Sel pri Sum- 
berku in okoliških vasi pod vodstvom 
župana Antona Kastelica, župnika Pod
lipnika in župnika-begunca Ivana Vo
dopivca prišli k Italijanom v Žužem
berk in prosili za orožje.«

Italijani pa so jim naročili naj svo
jo zvestobo pokažejo najprej z ovaja
njem partizanov. No — in nekateri so 
se prav pridno posluževali tega nasve
ta okupatorja, obveščali Italijane o bi
vanju partizanskih enot in lovili posa
mezne partizanske borce.

No, gospod fajmošter Spomnili smo 
se vas. Toda ne tako kot bi si vi že
leli. Spomnili smo se vas z gnusom v 
srcu, kot se naše delovno ljudstvo spo
minja vseh izdajalcev svojega naroda.

Pavliha (prestrašen); »Ti, vrabec, 
ti. pa ti je od mrtvih vstal, ni mu bila 
dovolj stota stran«... Pazi se, če me 
razjeziš, bom začel izdajati še humo
ristično prilogo«.

... da je tolminski dekan Jože Vo
dopivec takrat, ko so se Tolminci borih 
z velikimi snežnimi zameti vabil lju01 
v cerkev. In če je te ljudi klicala ljud
ska oblast na zagovor, riaj se prav lep0 
zahvalijo dekanu Vodopivcu. Dekan3 
Vodopivca pa tolminski ljudje že prav 
dobro poznajo. Med narodnoosvobodilno 
borbo gospod nimajo prav čistih raču
nov. Se danes se mnogo govori o zla
tih uhanih Klinkove žene, ki so jo ubili 
belogardisti in so jih po vojni našli Prl 
gospodu dekanu. Toda »častiti Vodo
pivec« jih je vrnil šele. ko je mož Klin
kove vložil proti njemu tožbo.

Gospod dekan, ki je bil vedno na
sproten naši oblasti, se je kot sovraž
nik ljudstva pokazal tudi v dneh tež
ke nesreče, ki je zadela Tolmince.

BOKSIT ZA SOVJETSKO ZVEZO
Iz donavskega pristanišča v Kom°' 

ranu vsak teden odpeljejo 16 do 18 
šlepov, naloženih z boksitno rudo. Ma
džarski uslužbenci, ki spremljajo šlepe. 
ne smejo imeti pri sebi fotoaparatov 
ali zvočnikov. Pri komer najdejo foto
aparat ali zvočnik, je odpuščen iz služ
be in interniran. V Ismaili razkladajo 
rudo ruski delavci, madžarske usluž
bence pa ta čas zapro v tako imeno
vanem sanitarnem priporu na eni od 
ruskih bolniških ladij.

PRITISK NA CESKO INDUSTRIJO 
JE VEDNO VEČJI

»Rude pravo« je 24. februarja ostro 
kritiziral kolektive, ker niso izpolnili 
norm v vseh onih tovarnah, ki delajo 
za Sovjetsko zvezo in ker izdelujejo 
proizvode slabe kvalitete. Podjetje 
»Gustav Kliment« v Trebiču dela iz
ključno za Sovjetsko zvezo. Sovjetski 
pritisk na češkoslovaško industrijo .i® 
vedno večji. V podjetjih organizirajo 
mladinska tekmovanja pod geslom 
»čim boljša kvaliteta za Sovjetsko 
zvezo«.

V MADŽARSKI PRIMANJKUJE 
BLAGA

V Madžarski so predpisani novi mo
deli oblek, za katere je potrebna čim 
manjša količina tekstilnega blaga. Ma
džarske konfekcijske tovarne so dobile 
nalog, da zaradi pomanjkanja tekstil
nega blaga z blagom čim bolj varčujejo. 
Kakšne so neki njihove obleke?

POMOČ ŠOŠTANJSKIH DELAV
CEV ZA PRIZADETE KRAJE
Delavci v Šoštanju so zbrali že pre

cejšnje vsote za prizadete kraje. Člani 
sindikalne podružnice v tovarni usnja 
Šoštanj so zbrali 160.000 dinarjev. Na 
pobudo sindikalne organizacije je ko
lektiv konfekcije in tovarne gumbov v 
Šoštanju obl jubil, da bo napravil v pro
stem času 45 otroških oblek v vredno
sti 50.000 dinarjev. Prispevke še zbiraj0 
v rudniku lignita, v elektrarni, Gradi511 
Šoštanj in drugod. Alojz Cepuš

Preklic sindikalne knjižice
Sindikalne knjižice so izgubili in jih 

glašajo za neveljavne: Bizjak Manja. 
vilka knjižice 7.1276, Grmek Alf ona. /lan 
dikaine podružnice pri IOOF Ljubljana, 
lan Angela, številka knjižice 19.639.

pro-
šte-
X'a-

Izdaia Republiški svet Zveze sindikatov z» 
Sloveni io. Predstavnik Jože Juraft Odgovorni 
urednik Roman Albreht Tisk tiskarne »Ljud
ske pravice, v Ljubljani. Naslov uredništva 
in uprave: Masarvkova c. 14/11 v Ljubljani, 
telefon 45-39 in 49.70. Poštni predal 294. 
Račun pri podružnici Narodne banke v Ljub
ljani št 604 90321 4. List izhaja vsak petek- 
Rokopisov ne vračamo Mesečna naročnin3 
25 din, četrtlelna 75 din. polletna 150 din in 

celotna 30U din.

Brez pravic delavstva v gospodarstvu 
za delavce danes ni demokracije

Po drugi svetovni vojni se je premagana 
Nemčija znašla v zelo težkem položaju. Nje
no državno področje so zasedle čete štirih 
velesil — Amerike. Anglije. Francije in Ru
sije. To je bil tedaj tudi edini izhod, da se 
stre premagani nemški fašizem, ki je po
vzročil nad milijoni ljudi in nad celimi na
rodi silna grozodejstva. Seveda pa ima_ vo
jaška okupacija svoje posledice za deželo. 
V prvih povojnih letih se je Nemčija komaj 
vidno obnavljala in je leta 1948 znašal njen 
družbeni proizvod komaj polovico toliko kot 
v letu 1938.

Svet si še ni oddahnil od strahot, ki mu 
jih je prizadejal nemški fašizem, pa so že 
začeli »ruski osvoboditelji« kazati Evropi 
svoje osvajalne težnje. Ob teh naraščajočih 
izpadih novih kandidatov za svetovna osva
janja se je marsikdo spomnil Nemčije. Ob
noviti Nemčijo, pomagati, da se opomore in 
da se zoperstavi sovjetskim »osvobodite
ljem«, to je bila prva misel zapadnih držav. 
Oslabljena in gospodarsko šibka država, brez 
lastne vojske, se prav gotovo ni sposobna 
braniti. Na Zapadu, zlasti v Ameriki, so 
takrat začeli razmišljati o ponovni rehabili
taciji Nemčije.

Amerikanci so se vsepovsod in zlasti v 
Združenih narodih zavzemali za to, da je 
treba Nemčijo čimprej gospodarsko dvigniti 
in jo usposobiti za lastno obrambo, čeprav 
so mnogi njeni sosedje, posebno pa še Fran
cozi, dvomili v to, da je v Nemčiji fašistič
ni apetit »po razširjenju njihovega življenj
skega prostora« že zamrl Amerikanci so 
podprli obnovitev nemškega gospodarstva s 
1SOO milijoni dolarji ter pomagali s tehnič
nim in finančnim sodelovanjem upostaviti 
nemško industrijo na temeljih naj novejši h 
pridobitev moderne organizacije in tehnike.

Družbeni produkt je dosegel v Nemčiji 
lansko leto že 136, če označimo družbeni pro
dukt iz leta 1938 s 100. Takega sunkovitega 
skoka nacionalne proizvodnje ni mogla po 
vojni doseči nobena država v svetu, razen 
Nemčije, pa čeprav je izšla iz vojne nepo
škodovana.

Najmočneje se je razvila njena jeklarska 
industrija. Ugoden razvoj pa zaznamujejo 
tudi druge gospodarske panoge (premogovna 
in kemična). Kljub pomanjkanju domače 
proizvodnje premoga se je industrijska pro
izvodnja podvojila. V letošnjem januarju 
pa so povečali tudi proizvodnjo premoga 
za 900.000 ton, tako da znaša njihova celotna 
proizvodnja sedaj že lOTOO.OOO ton mesečno. 
Močno se je dvignila tudi proizvodnja živil.

Veliko pozornost so Nemci posvetili tudi 
zunanji trgovini. V zadnjem času se nemška 
konkurenca uveljavlja na svetovnem tržišču 
zlasti napram Francozom in Angležem in

jih izpodriva najmočneje v jeklarski indu
striji. Medtem ko je še pred tremi leti zna
šal nemški izvoz komaj 200 milijonov mark, 
dosega sedanja vrednost izvoza že 1200 mi
lijonov mark.

Gospodarski uspehi v vojni uničene in 
poražene Nemčije so tako veliki, da zaslužijo 
vsekakor pozornost. Naj novejša zgodovina 
nam je namreč pokazala, da je bila nemška 
gospodarska sila tesno povezana z milita
rizmom, ki je povzročil Evropi toliko gorja. 
Nezaupanje tistih, ki so bili žrtve njene na
padalnosti, je torej razumljivo. Če pa si ho
du demokratične sile nemškega ljudstva 
uspele priboriti zmago, bo nemška napadal
nost odstranjena, življenjska sila nemškega 
naroda pa se bo takrat gotovo usmerila v 
miroljubno sodelovanje z vsemi narodi 
sveta.

Razgovori o obnovitvi nemške vojske, 
njenem sodelovanju pri obrambi Zapada; 
borba delavskega razreda za pravice sood
ločanja pri upravljanju gospodarstva, za so
cializacijo ključne industrije in pa pripra
ve za bodoče parlamentarne volitve so moč
no razgibali nemško javno življenje. Vzpo
redno z obnovo nemške države in obnovo 
nemške industrije raste tudi pritisk delov 
ni h množic na družbeno življenje.

Vlada Adenauerja ne more mimo zahtev 
nemških sindikatov, ki štejejo nad 7,5 mi
lijona delavcev in nameščencev, in tudi ne 
mimo zahtev najmočnejše socialdemokrat
ske stranke Schumacherja. Neprestane bor
ile v nemškem parlamentu in pa dostikrat 
ostra polemika okoli perečih vprašanj nem
škega gospodarstva v nemškem tisku kaže, 
da Adenauerju muogi zamerijo, da vodi pre
več samostojno notranjo in zunanjo poli
tiko države, največkrat po nasvetih »preko 
oceana«, in da premalo upošteva sindikate, 
socialdemokratsko stranko in celo svojo 
lastno demokrščansko koalicijo.

Zato se odnosi med njimi vedno bolj za
ostrujejo. Sindikati so si v zadnjih dveh 
letih priborili dokajšnje prednosti. Pri spre
jetju Schuraanovega gospodarskega plana so 
morali spremeniti nekaj važnih postavk v 
korist delavcev, preden so dosegli njegovo 
ratifikacijo. Za socialne potrebe delavcev 
imajo v letošnjem proračunu na razpolago 
18 milijonov mark. medtem ko znaša prispe
vek Nemčije za obrambo 11 milijonov mark. 
Nemčija je edina kapitalistična država, ki 
je delavcem dala take vsote za njihove so

cialne potrebe. Najvažnejše pa. kar so do
segli sindikati v lanskem letu je pravica 
sodelovanja pri upravljanju ključne indu 
strije.

Nemški delavski razred dobro ve. da brez 
gospodarske demokracije ne more biti de
mokratizacije družbeno političnega življenja, 
gospodarska demokracija pa ne more obsta 
jati. dokler je ključna industrija v rokah 
nemških kapitalistov. Zato obsega tudi le
tošnji program sindikatov nadaljnje raz 
Širjenje pravic pri upravljanju nemške in 
dustrije in pa nacionalizacijo nekaterih naj 
važnejših industrijskih panog gospodarstva.

Čeprav se buržoazija močno zoperstavlja 
tem zahtevam delavcev, niso doslej mogli 
ničesar doseči. Videti je, da bo borba letos 
še mnogo hujša, kakor je bila doslej, ker 
se Adenauer resno hoji, da bi pritisk delav
cev ne zmanjšal gospodarske aktivnosti

Papež je poslal že dve poslanici, 
v katerih je obsodil prizadevanja 
delavcev v Zapadni Nemčiji, da bi 
dobili pravico soodločanja v gospo- 
darstvu.

Papež: »Halo. gospod tovariš, sve
tujte mi za boga, kaj naj še napravim!«

Nemčije. Že nekajkrat so mu nemški sindi 
k a ti grozili z generalno stavko. Adenauer 
je pristal na zahtevo po sodelovanju de 
lavcev v gospodarstvu tudi zaradi tega, ker 
bi odklonitev zahtev sindikatov lahko po
vzročila neprijeten položaj v njegovi zuna
nji politiki Znano je namreč, da sindikati 
v vseh glavnih sklepih podpirajo zunanjo 
politiko deraokrščanske koalicije.

Toda s tem. da je ugodil zahtevam de 
lavcev ip izzval veliko hurjo pri veleindu • 
strijcih. Svobodna demokratska stranka.

Stalin: »Skazite im, čto oni imperia
listi, agenti buržuaski«. »Kaj bomo pa 
mi delali na svetu, če bodo delavci go
spodarili v podjetjih.«
ki predstavlja veleindustrijce, je celo gro
zila, da bo zaradi tega izstopila iz vladne 
koalicije.

V najbujši zadregi so poklicali na pomoč 
celo samega papeža. Upali so, da bo njegov 
vpliv vsaj nekoliko zmanjšal preveliko revo
lucionarnost nemških, vsaj katoliško usmer 
jenih pripadnikov sindikatov. Tudi nemška 
vlada nima nič proti temu. da papež iz Rima 
pošilja poslanice nemškemu narodu in nem 
škim delavcem dokazuje, da imajo le last
niki sredstev izključno pravico odločati o

proizvodnji. Raj sami naraščajoči sili delav
cev niso več k us. Papeška poslanica pa J® 
prišla tokrat prav tudi Rusom, katerim J® 
naraščajoča demokratizacija Zapadue Nem 
čije trn v peti, saj bi se lahko zgodilo, da 
bi tudi Nemci v Vzhodni Nemčiji začeli po
stavljati podobne zahteve Združitev Nem; 
čije se s tem tudi vedno bolj oddaljuje, kajti 
nemški delavci si ne želijo ruske »demokra
cije«, pa čeprav jim jo ti še tako ponujajo-

Sindikati postajajo vedno vplivnejši- 
Kakor socialdemokrati, tako tudi demo k f- 
ščanska unija si prizadevajo, da bi jim 
ustregli. Nekaj te prizadevnosti gre seveda 
na račun bodočih parlamentarnih volitev, 
saj je jasno, da bo v teh prilikah zmagala 
na volitvah le tista stranka, ki si bo zago
tovila podporo sindikatov. Tudi zadnje vo
litve v jugozahodnem delu Nemčije, v po
krajinah Spodnje Saške. Severnorensko-vest
falske države in Bavarske so pokazale, da 
si vlada močno prizadeva ugoditi zahtevam 
ljudstva in delavcev Tudi socialdemokrati 
sj se tokrat poskušali približati sindikatom 
s tem, da so v zunanji politiki postali bolj 
popustljivi.

Kakor je videti, se Nemčija tudi notra
nje spreminja. Nemška komunistična parti
ja. ki je imela še pred nekaj leti močan 
vpliv, je zaradi svoje prosovjetske politike 
skoraj popolnoma zgubila ta vpliv in je da
ti es v popolnem razsulu Njena informbiroj- 
ska politika ne najde nobene opore več pr* 
delavskem razredu Nemčije, ki niti najmanj 
ne želi, da bi sovjetsko »svobodo« občutili 
na svojih ramenih. K P Nemčije je imela 
leta 1947 še okoli 1,200 000 članov, danes Pa 
jih ima le še okoli 200 000, pa tudi ta šte
vilka iz dneva v dan pada Čeprav levo 
usmerjeni socialdemokrati večkrat zastopa
jo s komunisti isto linijo, zlasti kar se tiče 
sodelovanja in priprav za združitev obeh 
Nemčij, so vendar komunisti postali zelo ne
pomembna manjšina. Največkrat pa se Kr 
Nemčije znajde na skupni poti s skrajnimi 
»desničarji« — ostanki- Hitlerjevih fašistič
nih politikov — katere pa so Nemci pi a v 
tako začeli čistiti iz javnega življenja Pred 
kratkim so odvzeli poslansko imuniteto po
slancu dr. Francu Richterju, ki se je z iz
mišljenim imenom vrinil v nemški parla
ment. Richter, s pravim imenom Rosler. i® 
bil zelo poznan nacionalist in si je pred 
kratkim drznil v parlamentu nastopiti s 
svojo neofašistično ideologijo. Javno mne
nje je pripomoglo, da so ga odstranili 
razkrinkali.

Napredne sile v Nemčiji so danes tako 
močne, da moskovski načrti in načrti neofa- 
šistov ne morejo uspeti. Vprašanje je le. kam 
se bo nagnila sreča oh bodočih parlamen
tarnih volitvah Ali na stran demokrščnn- 
ske koalicije ali na stran socialnih demokra
tov. »Generalna vaja«, kakor so zadnjo ne
deljo imenovali volitve v ustavodajno skup
ščino .In goža hod ne nemške zvezne države. .1® 
pokazala, da bo borba še ostra in da bi se 
znajo iz te borbe izcimiti tudi kaj dobrega.
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